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Z E  Ž I V O T A  Č E P E S

Vážení čtenáři, vážení členové ČEPES,

chci vám sdělit, co se dosud ve Společnosti 
událo. Bohužel jsme museli zrušit celý jarní 
program a co půjde, to přesunout na podzim, na 
měsíc září, říjen a listopad. Naše termíny bude-
me koordinovat podle toho, zda se uskuteční 
festival Alternativa, na kterém bychom velice 
rádi prezentovali naše poslední poznatky, které 
nechceme prezentovat jenom na veřejnosti, ale 
podle kterých v současnosti připravujeme kvali-
fikační a hodnotící standard. A počítáme s tím, 
že standardy nebudou řešeny ani v rámci NSK 
a ani NSP, ale ke zkvalitnění léčitelské péče, 
protože počítáme s tím, že s léčiteli do budoucna 
bude počítáno jako se živnostníky (i zaměstnan-
ci) provozujícími živnost volnou podle ustanovení 
Občanského zákoníku.

Na webových stránkách ČEPES jsme zveřejnili 
dva dokumenty, které měly být schváleny valnou 
hromadou. Protože se ale valná hromada nemoh-
la uskutečnit, žádáme členy Společnosti, aby si 
je přečetli, jak zprávu o činnosti, tak i zaměření 
činnosti na rok 2021. Tak se budete moci pře-
svědčit, že jsme i za ztížených podmínek nele-
nošili, ale naopak jsme připraveni naši činnost 
podle možností rozvinout. Současně děkujeme 
všem členům, kteří vztah ke Společnosti projevili 
zaplacením členského příspěvku. A vypadá to 
tak, že svoji povinnost splnilo daleko více členů, 
než v předchozích letech. Děkujeme.

Ing. Vlastimil Bažant

ZPráVA O ČInnOSTI ČEPES ZA rOk 2020

Dobrý den dámy a pánové,

v souladu se stanovami se dnes dostáváme 
k vyhodnocení činnosti ČEPES za rok 2020 a ke 
stanovení  úkolů  na  rok  letošní.  Předkládaná 
zpráva  obsahuje  rozbor  dosažených  výsledků 
podle  základních  dokumentů,  schválených  val-
nou hromadou,  a  to  „Zaměření  činnosti  na  rok 
2020“  a  „Usnesení“.  Obecně  je  možno  konsta-
tovat,  že  pandemie  zasáhla  rozhodující  mírou 
do života Společnosti. První  ránu,  tj. organizaci 
loňské valné hromady, odvrátili při nepřítomnosti 
předsedy a místopředsedy zbývající členové vede-
ní. Bohužel vývoj pandemie prakticky znemožnil 
jak odbornou, tak osvětovou činnost. Přesto život 
Společnosti  se  nezastavil,  pouze  zpomalil,  jak 
poznáte  z  následujícího  hodnocení  jednotlivých 
činností.

VyhOdnOcEní jEdnOTlIVých ČInnOSTí

Právní zabezpečení profesních kvalifikací

Profesní kvalifikace „detekce 
anomálií zemské kůry“

V roce 2020 jsme připravili pro proutkaře dva 
odborné kurzy včetně zkoušek podle schválených 
standardů  pro  revidovanou  profesní  kvalifikaci 
„Detekce anomálií zemské kůry“. Oba tyto kurzy, 
jak jarní tak podzimní musely být s ohledem na 
pandemii zrušeny. Potěšující na tom je snad jen 
to, že přihlášení účastníci zrušení velmi  litovali 
a s optimismem očekávají nové termíny.

Povolání „Odborný pracovník v přírodním 
harmonizování lidského organismu“

V dokumentu „Zaměření činností na rok 2020“ 
byl  stanoven úkol:  řešit povolání  „Odborný pra-
covník v přírodním harmonizování lidského orga-
nismu“ v rámci NSP. Protože odborní pracovníci 
budou při výkonu povolání pracovat s rozšířeným 
vědomím,  zaměřili  jsme  naši  snahu  na  řešení 
tohoto povolání v rámci garance MK ČR, protože 
od  jiných  ministerstev  jsme  garanci  nemohli 
očekávat.  Zaměřili  jsme  se  na  získání  pomoci 
v Husitské teologické fakultě UK. Základem jed-
nání byly  „Poznatky“ a následně článek „Z věč-
nosti přicházíš“. Byla nám nabídnuta pomoc, ale 
ta  spočívala  v přeměně ČEPES  nebo  odborných 
pracovníků v církev anebo náboženskou organi-
zaci. Podobně tak, jak to udělal Tomáš Pfeiffer se 
svazem biotroniků Josefa Zezulky.

Vedení  je  přesvědčeno,  že  i  když  povolání 
„Odborný  pracovník“  na  základě  rozšířeného 
vědomí spadá do oblasti duchovní, protože rozší-
řené vědomí je nadstavbou rozumového poznání 
na základě duchovního vývoje odborných pracov-
níků,  neměli  bychom  ho  realizovat  jako  nějaká 
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náboženská či církevní organizace (pokud někdo 
z přítomných má jiný názor, prosíme o jeho sdě-
lení).  Proto  vedení pro  letošní  rok navrhuje  toto 
řešení. ČEPES  je autorizovaným živnostenským 
společenstvem HK ČR pro obor psychoenergetika. 
HK ČR bohužel není autorizujícím orgánem, a tak 
nám nemůže poskytnout garanci pro toto povolá-
ní. Přesto si myslíme, že na základě autorizace, 
nám může HK ČR pomoci z těchto důvodů:

Odborní pracovníci patří mezi léčitele.

Podle  posledního  návrhu  MZ  ČR  má  léčitel 
patřit do živnosti volné.

Odborní  pracovníci  mají  poskytovat  osobní 
službu pouze pokud mají schopnosti.

„Poznatky“  mají  být  základním  metodickým 
materiálem, „Z věčnosti přicházíš“ pak mate-
riálem doplňkovým.

Spolupráce s hk Čr při zabezpečování 
činností Společnosti

Plně  se  potvrdila  užitečnost  být  pobočným 
spolkem Společenstva drobného podnikání a být 
Autorizovaným živnostenským společenstvem HK 
ČR pro obor psychoenergetika.

Poskytování služeb veřejnosti

Přestože  činnost  Společnosti  byla  značně 
omezena vládními opatřeními k zamezení šíření 
koronavirové  nákazy,  poskytování  bioenergetic-
kých  služeb,  které  se  praktikovalo  v  průběhu 
roku  2020,  pokračovalo  v  nezmenšené  míře 
–  i když bylo prováděno většinou působením na 
dálku, bez přímé účasti klientů. Tak tyto služby 
zůstaly významným zdrojem finančního zajištění 
činnosti Společnosti.

Zájmová, odborná a badatelská činnost

V  této  kapitole  budou  rozebírány  tyto  akce: 
kurzy,  spolupráce  s  jinými  organizacemi,  před-
nášky a semináře.

Spolupráce se Sanátorem, svazem biotroniků 
Josefa Zezulky.

Předseda  Ing.  Vlastimil  Bažant  a místopřed-
seda Ing. Aleš Vaněk se měli zúčastnit kongresu 
CAM Praha ve dnech 19. – 21. 6. 2020, který byl 
z důvodu nepříznivé epidemiologické situace v ČR 
zrušen.

Semináře

V roce 2020 jsme uspořádali pouze jeden semi-
nář,  a  to  v únoru  před  vypuknutím  pandemie. 
Počítali jsme ještě se dvěma v měsíci říjnu. Jeden 
měl navazovat na dřívější semináře o poznatcích 
a druhý byl určen pro zájemce z festivalu Alterna-

1.

2.

3.

4.

tiva. Bohužel následkem vládních opatření  jsme 
ani jeden neuskutečnili.

Setkání

Pandemie  bohužel  znemožnila  uskutečnit 
jakákoliv setkání.

Osvětová, propagační a publikační činnost

Zviditelňování ČEPES patří mezi důležité akti-
vity potřebné k získávání podporovatelů i nových 
členů.  Předkládáme  seznam  aktivit,  které  byly 
zaměřeny k tomuto cíli.

Festival Alternativa

Plánovaně  jsme  se  této  akce  aktivně  zúčast-
nili, protože chceme  i nadále  zůstat  v povědomí 
veřejnosti.  Přestože  pandemie  ovlivnila  festival 
omezenými  počty  účastníků,  byli  jsme  překva-
peni  zájmem  o  naši  přednášku.  Pravděpodobně 
přinesla něco nového. Doporučujeme pokračovat 
v této aktivitě i v roce 2021.

Využití tisku

V roce 2020 se podílel předseda společnosti na 
spolupráci s novinářem při zpracování vzpomín-
ky na profesora Františka Kahudu.

Zpravodaj Psychoenergetika

Vedení  považuje  dlouhodobě  zpravodaj  za 
celoročně  důležitý  informační  zdroj  uvnitř  Spo-
lečnosti,  ale  i  na  veřejnosti.  Bohužel  ani  v roce 
2020  se  nestal  diskusním  fórem  našich  členů. 
Přesto  vedení  považuje  za  potřebné  zpravodaj 
vydávat a  zároveň apeluje na členy Společnosti, 
aby se aktivně zapojili do jeho přípravy Požada-
vek na vydávání časopisu vyplývá i ze směrnice 
o  povinnostech  autorizovaného  živnostenského 
společenstva HK ČR.

Webové stránky

Přispívají  značnou  měrou  ke  zviditelnění 
Společnosti.  V současnosti  možná  tou  největší. 
Vedení považuje internet za nejdůležitější a rych-
lý  prostředek  k informování  široké  veřejnosti 
i členů o akcích  a  činnosti  ČEPES.  Zvláště  to 
platí  v období  mezi  vydáním  jednotlivých  čísel 
zpravodaje Psychoenergetika.

Na  stránkách  se  najdou  základní  informace 
o ČEPES  jako  jsou  stanovy  Společnosti,  Zpráva 
o činnosti za uplynulý rok a Plán činnosti na stá-
vající rok. Pro zájemce o podnikání v oboru je na 
webu zveřejněna celá Oborová příručka. Najdou 
se zde také základní teoretické materiály.

Vlivem  omezeného  přístupu  k počítači  byly 
webové stránky využity pouze k nejdůležitějším 
informacím.
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Organizační záležitosti

 Kladně je třeba hodnotit skutečnost, že nebylo 
třeba řešit žádnou stížnost veřejnosti.

V důsledku pandemie byla narušena kolektiv-
ní  činnost  vedení.  Vedení  se  nemohli  zúčastňo-
vat mimopražští  členové. V  současnosti  členská 
základna čítá 98 členů. Pro dlouhodobé neplacení 
členských  příspěvků nás čtyři členové pravděpo-
dobně z tohoto důvodu opustí.

Velikým nedostatkem je neustálé zasílání člen-
ských příspěvků na dnes již cizí bankovní účet. 
Způsobuje  to  zbytečné  administrativní  potíže 
a někdy to může vést i k tomu, že plátce nejsme 
schopni identifikovat, a nebo velice těžko. Vedení 
především  děkuje  převážné  většině  členů,  kteří 
řádně plní  svou  základní  povinnost  a platí včas 
členský příspěvek. Bohužel mnozí zaplatili až po 
několika upozorněních. V  roce 2020 nezaplatilo 
20 členů. Dary v rozpočtu na rok 2020 byly vede-
ny společně s členskými příspěvky.

Opakovaně upozorňujeme na změnu čísla účtu 
ČEPES. Číslo účtu je 115-2085550237/0100.

Informovanost  členů o  aktivitách ČEPES. Za 
základní  zdroj  informací  považujeme  webové 
stránky  www.cepes.cz,  zpravodaj  Psychoener-
getika,  e-mailovou  poštu  cepes@cepes.cz  a  též 
telefonické spojení na čísle 221 082 252.

Pro  osobní  jednání  s předsedou  jsou  nejvý-
hodnější čtvrtky.

Závěrem je možno konstatovat, že činnost Spo-
lečnosti byla  i  v roce 2020 bohatá a  rozmanitá. 
Vedení ČEPES děkuje touto cestou všem členům 
a příznivcům,  kteří  pomohli  prací,  finančními 
dary či jakýmkoliv jiným způsobem naplnit poslá-
ní a cíle Společnosti. Především se jedná o členy 
vedení,  kteří  se  zapojili  do  potřebných  činností 
zcela nezištně a ve svém volném čase.

ZAměřEní A FOrmy ČInnOSTI 
PrO rOk 2021

Psychoenergetika

Základní aktivity pro rok 2021 budou v těchto 
blastech:

uskutečnit  minimálně  jedny  zkoušky  podle 
hodnotícího standardu PK „Detekce anomálií 
zemské kůry“

pokusit se řešit povolání „Odborný pracovník 
v přírodním harmonizování lidského organis-
mu“ ve spolupráci s HK ČR

aktivně spolupracovat s Hospodářskou komo-
rou ČR

zachovat a případně rozšířit péči biopraktika 
(odborného  pracovníka)  pro  veřejnost  v pro-

–

–

–

–

storách ČSVTS v Praze 1, Novotného  lávka 5 
i jinde

spolupráce a výměna zkušeností s organizace-
mi obdobného zaměření v ČR i v zahraničí

podle možností podílet se na práci CAM 2020 
Praha.

Zájmová a badatelská činnost

Bude zaměřena na:

pořádání přednášek a seminářů pro zájemce 
o přípravu na zkoušky z PK „Detekce anomálií 
zemské kůry“ a zájemce pro odborné pracov-
níky

organizování kurzů a setkání zaměřených na 
další vzdělávání a výměnu zkušeností.

Odborná, osvětová a publicistická činnost

Bude spočívat:

ve využití všech propagačních forem ke zvidi-
telnění ČEPES na veřejnosti

ve využití webových stránek k informovanosti 
členů a veřejnosti o činnosti ČEPES, o novin-
kách z oboru a podmínkách podnikání v něm

v  informovanosti  veřejnosti  o  využití  PK 
„Detekce anomálií zemské kůry“ a stavu povo-
lání „Odborný pracovník v přírodním harmo-
nizování lidského organismu“

ve vydání dvou čísel zpravodaje Psychoenerge-
tika.

Organizační záležitosti

Členské příspěvky

Základní příspěvek se zpravodajem činí 500,-
Kč, bez zpravodaje 350,- Kč.

Styk členů s vedením ČEPES

Základní informace je možno získat v kance-
láři č. B 235, 2. patro, budova ČSVTS, Praha 1, 
Novotného lávka 5, nebo na telefonním čísle 723 
491 987. K předávání zpráv je možno využít e-mail 
cepes@cepes.cz.  Informace  o  činnosti ČEPES  je 
možno vyhledat  i na webových stránkách www.
cepes.cz a ve zpravodaji Psychoenergetika.

Předseda Společnosti bude nejsnáze k dosažení 
ve  čtvrtek.  Každou  návštěvu  (především mimo-
pražskou)  doporučujeme  dojednávat  telefonicky, 
nebo e-mailem.

V letních měsících je pobyt předsedy upraven 
a jeho časový rozvrh je vyvěšen na dveřích kan-
celáře

vedení ČEPES

–

–

–

–

–

–

–

–
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radost  ze  svých  vzpomínek.  Bylo  milé  vidět  ho, 
když  se  zlobí  a  pozorovat  jeho  reakce.  Jednou, 
když pracoval  v  technických službách, ho denně 
volala jedna dáma a žádala opravu silnice, která 
byla v jejím majetku. Snažil se vždy jí vysvětlit, že 
nemůže a nesmí její žádost provést protože technic-
ké služby neupravují ani neopravují silnice, které 
jsou  v  soukromém  majetku.  Jednou  volala  její 
kamarádka a chtěla ho oblomit. Řekla mu: „Pane, 
musíte tu cestu opravit, uvědomte si, že o to žádá 
madam Gertrud von Hepstein (jméno vymyšlené) 
a  uvědomte  si,  že mluvíte  s  dámou  šlechtického 
rodu“. I když zrůžověl naštvaností, v klidu jí odpo-
věděl: „Paní Gertrud von Hepštein asi nevíte s kým 
mluvíte, tak bych Vás rád upozornil, že jsem také 
členem šlechtického rodu a jmenuji se Petr Hauer 
von Hlavní nádraží. Jak vidíte, jsem také potom-
kem šlechtického rodu, takže na shledanou“. Bylo 
pak  dlouhé  ticho.  Nevěděl  jsem  jestli  se  mám 
smát či mlčet dál. I když měl někdy starosti, vždy 
mu  oči  zářily  radostí,  když  začal mluvit  o  svém 
vnukovi.  Vždy  o něm  vyprávěl. Kdykoliv  jsme  se 
setkali či telefonovali tak mi o něm vyprávěl, jak 
si spolu hráli, co dělali, kam tajně šli i přes zákaz 
jeho manželky a dcery. A tak jsem byl informován 
o tom co jeho vnuk dělá, co povídá, jak roste, zlobí 
či jak prospívá. Jeho vnuk byl pro něj život radost 
a naděje.

Takhle  se  Petr  Hauer  choval  celou  dobu.  Bude 
vždy v našich vzpomínkách a zůstane v našich srd-
cích. Čest jeho památce. Vzpomeňte přátele na něj jen 
v dobrém a připomeňte vždy jeho milou památku.

Ing. Ahmed Obeid, CSc.

VZPOmínky nA kOlEgu 
Ing. PETrA hAuErA

V květnu roku 2021 nás navždy opustil deset dnů 
před oslavou svých narozenin milý kamarád, činný 
člen ČEPESU, spolehlivý a dobrosrdečný přítel, ing. 
Petr Hauer. I ve věku nedožitých 73 let byl plný ener-
gie,  úsměvů  a  radosti.  Byl  oblíbený  od  všech  lidí, 
se kterými spolupracoval, a  to  jak v mlékárenském 
průmyslu, tak i ve vodních stavbách či v technických 
službách  Prahy.  S humorem  svým  se  stále  snažil 
řešit problémy, které při práci vznikly a  jichž neby-
lo málo.

Po oznámení vysoké školy chemicko-technolo-
gické o zrušení PEL (psychoenergetická laboratoř) 
se  vedly  diskuze  co  dál.  Bylo  pak  rozhodnuto, 
že  je  nutné  pokračovat  v  díle  profesora  Kahudy, 
obohatit  ho  a  seskupit  všechny  příznivce  tohoto 
oboru.  A tak  jsme  založili  „Odbornou  skupinu 
pro psychoenergetiku“, a to v rámci Společenstva 
drobného podnikání, zakládajícího člena Českých 
vědeckých  společností.  Aby  o  psychoenergetice 
byla informována i široká veřejnost, rozhodla uve-
dená odborná skupina vydávat časopis „Mandala“ 
a pod tímto názvem vycházel až do roku 1997. Poté 
byl  přejmenován  na  „Psychoergetiku“  a  dodnes 
se  jeho  nový  název  nezměnil.  Vydávat  odborný 
časopis  nebyla  lehká  záležitost.  Tady  se  projevi-
la  vytrvalost  Ing.  Hauera.  Ten  neúnavně  s  paní 
Miluší Strejčkovou udělali skoro nemožné. Denně 
honili grafika, který měl navrhnout obal mandaly, 
pak s ním společně spolupracovali na uspořádání 
tisku a nakonec urgovali tiskárnu, aby číslo vyšlo 
včas. Byla to únavná práce, ale nikdy si nestěžo-
vali.  Zároveň  se  podíleli  na  distribuci  časopisu 
a na  jeho propagaci. Na  schůzích  členů  skupiny 
vždy měl Hauer  co  říci  a  svůj  názor  sdělil  všem 
bez  obalu  čistě  a  jasně.  I když  byl  tak  urputný, 
nebylo těžko ho přesvědčit, že někdy musí trochu 
brzdit či přidat. Vždy byl schopen přijmout názor 
ostatních.

Zúčastnili  jsme  se  s  Jiřím  Mrázkem,  Janem 
Taranzou,  Lenkou  Tlapákovou  a  někdy  i s Vlas-
timilem  Bažantem  vícekrát  na  výzkumech 
k odhalení terénních a v minulosti provedených 
melioračních kanalizací na polích. Petr měl vždy 
svůj způsob práce. Vždy šel jiným směrem než se 
ostatní  proutkaři  vydali  a  většinou  měl  úspěch 
najít staré meliorační vedení, které tvořilo součást 
toho co našli ostatní v dané  lokalitě. Vždy říkal: 
„Nechci, aby mě ostatní ovlivnili“. Zároveň při prá-
ci na polích byl samá legrace.

Byl  jsem  svědkem  toho,  jak  se  snažil  pomoci 
lidem okolo,  jak těm, které znal a zároveň i  těm, 
které v životě předtím neviděl a neznal. Dost často 
přemýšlel o tom, že ten či ta má doma rodinné či 
zdravotní  problémy  a  snažil  se  najít  způsob  jak 
pomoci.  Stále  vzpomínal  na  své  rodiče  a  stále 
o nich mluvil. Vyprávěl jak zemřela jeho maminka, 
a vždy přitom plakal, jako by zrovna zemřela dnes. 
Také vždy vzpomněl na své dětství, a to v Jihlavě, 
na Slovensku a  v Praze. Když  vyprávěl,  byl plný 
dojmů, většinou se smál a na jeho tváři byla vidět 
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l É Č I T E l S T V í  A  A l T E r n A T I V n í  m E d I c í n A
Vážení čtenáři,
redakce se rozhodla zařadit do tohoto čísla 

Psychoenergetiky pojednání čaroděje dvacátých 
a třicátých let minulého století pana Bedřicha Kočí-
ho „O duši“. Porovnáme-li názory Bedřicha Kočího 
a poznatky Ing. Vlastimila Bažanta, zjistíme, že se 
v podstatných názorech neliší. Rozdíl spočívá pouze 
v tom, že Bedřich Kočí předpokládá, že duši mají zví-
řata, rostliny i neživá příroda. Ing. Vlastimil Bažant 
se přiklání k těm, kteří říkají, že duši má pouze člo-
věk. Tímto rozdílným názorem se nebudeme zabývat, 
protože pro lidi nemá podstatný význam. Jak ke 
svým názorům dospěl Bedřich Kočí nevíme, Ing. Vlas-
timil Bažant k nim dospěl nejen studiem poznatků 
indických a čínských filozofů, střípků dochovaných 
poznatků ze zasvěcovacích středisek, názorů Karla 
Makoně o vědomí, ale i zkušenostmi práce léčitele 
– prostředníka za období více jak třicet let. Z těchto 
názorů vyplývá, že je zapotřebí vrátit duši bývalé 
postavení do současného lidského života. Člověk 
potřebuje v životě obě řídící složky, to znamená rozum 
a duši. 

Jakmile se člověk narodí a začne rozum bráti, 
narůstá jeho rozumové poznání, jehož nejvyšší míra 
bývá dosažena školským vzděláním. Takto získané 
rozumové poznání umožňuje spokojený život v tomto 
hmotném světě. Proto také většina lidí bývá spokojena 
s dosaženým poznáním a opomíjí další řídící systém 
lidského života – duši.

Co nám umožňuje duše? Zaprvé poskytuje nad-
stavbu rozumového poznání, to jest duchovní poznat-
ky (až po dosažení maximálního možného poznání) 
včetně zabezpečení duchovního vývoje. Dalším 
nesmírně důležitým úkolem je kontrola správnosti 
podnětů, které rozum člověku navrhuje k řešení. 
Jedná se o to, zda navržená činnost člověku je také 
prospěšná ostatním lidem a tím i věčnému lidskému 
životu.

redakce

O dušI

Když Bůh  vydechl  do  vesmíru  život,  ze  kterého 
seskupováním atomů se začal utvářeti život indivi-
duální, život  jedinců, dal těmto jedincům také Své 
Zákony, jimiž se mají říditi. Aby těmto zákonům lépe 
porozuměli a snáze je plnili, dal jim na cestu živo-
tem vzácného pomocníka -  jiskru Své veliké Lásky 
- duši.

Každý jedinec ve vesmíru, tedy každý individuál-
ní život má svou duši, která provází svého svěřence 
na všech cestách jeho života, a to na všech stupních 
jeho vývoje. Každého z nás provázela naše duše po 
celou dobu našeho sestupu odshora dolů až do hmo-
ty, a  také s námi počala stoupat a provází nás na 
našem  vzetupu  od  hmoty,  to  jest  od  říše  nerostné 
přes říši rostlinnou i zvířecí do sféry lidské, nejdo-
konalejšího to života na zeměkouli. Duše naše bude 
nás provázeti i na další naší cestě, až k úplné naší 
dokonalosti, a neopustí nás nikdy, protože právě ona 
má za úkol vésti nás, vychovávati, poučovati i varo-
vati  před  zlými  skutky.  Ona,  jako  nástroj  ducha, 
má bdíti nad tím, abychom dané nám Zákony Boží 

poznávali  a  zachovávali.  Od  ní  přicházejí  popudy 
a impulsy k správnému jednání, které ve svém nitru 
pociťujeme, a proto máme je přijímati, poslouchati, 
k čemu nám hlas naší duše radí. Nikdy nemáme jí 
svým rozumářstvím a svou vůlí překážeti v plnění 
jejího důležitějšího úkolu.

Naše  duše  je  naší  nejlepší  přítelkyní,  chůvou, 
vychovatelkou i učitelkou. Její snahou je vždy zpro-
středkovati  nám  spojení  s  naším  duchem,  který 
nám umožňuje dále naše spojení se samým Bohem 
-Kristem, naším Stvořitelem.

Naše duše, jako nástroj ducha, snaží se přivésti 
nás tak daleko, abychom byli schopni přijímati také 
dary Ducha  svatého,  které  nás  přibližují  ke  zdroji 
všeho vědění, k  získání  cenných poznání a  zkuše-
ností, potřebných nám k našemu duchovnímu vývo-
ji, a tím usnadňuje nám také cestu k dokonalosti.

Čím budeme dokonalejší, tím rychleji a snadněji 
se budeme blížiti k Bohu, tím jistěji půjdeme správ-
nou  cestou  svého  návratu  do  Otcovského  domu, 
odkud jsme vyšli a kam se musíme všichni vrátit.

Proto naše duše jest pro nás tak ohromně důleži-
tá. Proto také jest naší povinností vážiti si jí a snažiti 
se žíti tak, abychom byli stále schopni naslouchati je-
jím pokynům. Nejdůležitější podmínkou k tomu jest 
- dosáhnouti potřebného a blahodárného klidu svého 
nitra, abychom mohli hlas duše své opravdu slyšeti. 
Naše všední starosti, honba za hmotou, hledání roz-
ptýlení v pochybných zábavách, to vše jsou ve sku-
tečnosti nejtěžší překážky, které hlas duše stále jen 
přehlušují a znemožňují nám žíti dle jejích pokynů. 
Tímto násilným přehlušováním nikdy nedosáhneme 
toho, že by se klid usídlil trvale v našem nitru.

A  přece  tento  klid  vlastního  nitra,  ve  kterém 
bychom  se  dovedli  zaposlouchat  do  harmonických 
tónů své duše, zbavil by nás mnohých a docela i zby-
tečných starostí, které nás tíží, ba pomohl by nám 
i od mnoha utrpení, která si nejčastěji připravujeme 
sami  tím,  že  na  úkor  přehlušovaných  pokynů  své 
duše  uplatňujeme  příliš  svou  vlastní  vůli  a svůj 
vlastní  rozum.  Poslušni  pokynů  své  duše,  měli 
bychom mnohem snazší cestu životem, protože by-
chom poznali,  jak krásný  je život, který prožíváme 
ve  stálém spojení  se  svým duchem, protože  žíti  ve 
stálém spojení s vlastním duchem znamená také žíti 
ve stálém a zcela vědomém spojení s Bohem.

Duše, která je nepostradatelným, stálým pomoc-
níkem pro  člověka,  jest  stejně  důležitým pomocní-
kem i pro všecko tvorstvo ostatní, ve kterém podstata 
života je úplně táž jako podstata života našeho. Proto 
také duše všeho ostatního tvorstva má tutéž hodnotu 
i tentýž Boží původ jako duše naše. Je to vždy táž jis-
kra Boží, čistá, zářná, která má stále týž úkol, ať již 
provází život nerostný, rostlinný, zvířecí nebo lidský. 
Naprosto mylná je domněnka, že nerosty, rostlinstvo 
a zvířata nemají duši, že má ji pouze člověk.

Připomeňme  si  jen,  že  i my museli  jsme  projíti 
všemi stupni  vývoje od nerostu počínaje, než  jsme 
dospěli  formy života  lidského. Naše duše provázela 
nás po  celou dobu  tohoto  vývoje na  všech  cestách 
našich,  a  jen  její  zásluhou  jsme  se  dostávali  stále 
výše  ve  svém  vývoji.  Proto  také  musíme  přiznati 
všem svým spolubratrům v koloběhu světa, že i oni, 
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třebaže jsou ve svém vývoji ještě za námi, mají táž 
práva vývojová, jakých jsme používali ve svém vývoji 
my. Musíme  věřiti,  že  Spravedlnost  Boží  byla,  jest 
a bude stále stejná ke všem tvorům celého vesmíru, 
stejně jako Láska Boží, která všem tvorům na všech 
stupních poskytla rovnocenného pomocníka - to jest 
duši, která byla dána všem a všemu.

Dalším a důležitým úkolem duše jest - zprostřed-
kovati nám dorozumění i s tvory nižší úrovně, než je 
naše úroveň dnešní. Zkuste to někdy, třebas u stro-
mu. Přibližte se k některému staršímu stromu s čis-
tou,  bratrskou  láskou,  položte  ruku na  jeho  kmen 
a pokuste se dohovořit se s ním. Dejte mu nějakou 
otázku a poznáte, budete-li v klidu a soustředění, že 
vám strom bude odpovídati. Bude to jeho duše, která 
k vám bude promlouvati, a prostředníkem vaším, kte-
rý vám umožní rozuměti mu, bude vaše duše. Vaše 
láska k tomuto stromu uskutečnila spojení s ním a 
váš klid a  soustředěnost umožnily  vám,  že můžete 
svým nitrem naslouchati hlasu své duše, která vám 
tlumočí  odpověď  duše  stromu.  Podobně  můžete 
rozumět i mluvě zvířecí, ale zase jen tehdy, přiblížíte-
li se k onomu zvířeti s čistou láskou a klidem v nitru, 
podaří-li se vám dosíci takovéhoto spojení, pak tepr-
ve  pochopíte  správně  celý  život  v přírodě  a  pocítíte 
onu velikou, úžasnou jednotu ve všem, co kolem vás 
existuje, pak poznáte také, že k této jednotě náležíte 
i vy. Pak budete moci říci sobě:

Jsem já, jsem Bůh a přece nejsem Bůh. Jsem jen 
projev Jeho. Jsem-li projev Jeho,  láska jsem, jsem-
li  láska, mír  jsem,  a  jsem-li mír,  se  vším  jedno  se 
cítím!

Až budete cítit svoji jednotu se vším, pak teprve 
pochopíte pravou podstatu všeho života na světě. Pak 
ale pochopíte také správně svůj vlastní život a všec-
ko své  jednání a konání  zařídíte dle  toho. Začnete 
konati všechno jen pod zorným úhlem věčnosti, jak 
nás k tomu i náš president-osvoboditel nabádal.

Pochopíme-li správně svoji  jednotu se vším a se 
všemi lidmi na světě, pochopíme také své povinnos-
ti k celku  i ke svému národu, k němuž nás poutá 
kolektivní  duše  národa.  Všecky  národy  mají  své 
kolektivní duše, které jsou vyhraněnými jednotkami 
v ohromné duši  vesmírové,  stejně  jako my se svou 
duší jsme vyhraněnými individualitami v kolektivní 
duši našeho národa. Z této kolektivní duše národa 
našeho napájeli se naši nejčeštější umělci,  jako na 
příklad  Smetana, Mánes,  Aleš,  kteří  byli  nejdoko-
naleji  spojeni  svou  duší  s  kolektivní  duší  českého 
národa.

Tak jako každý národ má svou vlastní společnou 
duši, tak také má společného ducha. Tímto duchem 
liší se ve svém charakteru, ve své mentalitě, svými 
zvláštními  vlastnostmi  a  zvyky  i  svým  vzděláním 
osobitým  od  všech  národů  ostatních.  Přitom  však 
tvoří a má tvořiti nejdokonalejší harmonii s ostatní-
mi národy, neboť všechny národy pojí opět v  jeden 
celek veliká duše vesmírová se svým, všem společ-
ným duchem vesmírovým, který spojuje nás všecky 
s Duchem Božím.

Proto máme všichni tvořiti vědomě harmonickou 
jednotu, navzájem se milovati, přáti všem jejich úspě-
chy ve vývoji, zejména ve vývoji duchovním, kultur-
ním. Z úspěchů na poli kulturním máme se stejně 

radovati, ať je to úspěch národa našeho nebo jiného, 
a  vždycky  dle  svých  možností  pomáhati  k rych-
lejšímu  dosažení  úspěchu  kultury,  ať  naší,  nebo 
cizí. Tím bychom nejlépe dokázali, že jsme správně 
pochopili svoji příslušnost k onomu velikému celku, 
jehož částí jsme i my. Pak by se život na celém světě 
vyvíjel  opravdu  harmonicky,  tak  jak Bůh  si  přeje, 
a všem lidem žilo by se krásně na celém světě.

Tak  jako  existují  kolektivní  duše  jednotlivých 
národů,  tak  také  existují  kolektivní  duše  všech 
nižších  tvorů.  Jsou  tu  kolektivní  duše  odrůd 
u nerostů a rostlin, u zvířat kolektivní duše ras.

Vracejí-li se dnes některé národy k rasismu, je to 
věru podivné a mylné, protože se tím sami snižují na 
úroveň nižší,  to  jest  zvířecí,  ve které vládne znovu 
kolektivní duše zvířecí, a vymykají se kolektivní duši 
národa,  která  by  je  nutně  vedla  ke  snášenlivosti 
s ostatními národy.

V kolektivní duši zvířecí platí zákon o moci a vládě 
silnějšího, neboť zvířata nejsou dosud schopna uvě-
domovati si Zákony Boží o lásce, které jsou obsaženy 
v učení Pána Ježíše. Proto by se také národy, které 
by  se  vracely  ke  kolektivní  duši  ras,  odvracely  od 
křesťanství  jako od náboženství,  které nepřipouští 
žádné násilí a hlásá svobodu všem. Takto šly by tyto 
národy ve svém duchovním vývoji zpět a dokazovaly 
by  tím,  že  jejich  kultura  ohromně  klesla.  Bylo  by 
to  také důkazem,  že  jsou dnes  vedeni ne Duchem 
Božím, nýbrž inteligencí zla, a proto nemohly by spo-
léhati na požehnání Boží a řítily by se proto přímo do 
zkázy. Jen dobro, láska a pravda vítězí vždy a všude. 
Tam, kde se z nenávisti sahá ke lži a násilnostem, 
musí následovati neúspěch a po něm zkáza. Sebe-
větší moc světská nevyrovná se nikdy všeovládající 
moci Boží, která všechno řídí a vše k dobrému vede.

Dějiny samy poučují nás nejlépe o tom, že vždycky 
zvítězily nakonec pravda a dobro, a podle spravedli-
vých Zákonů Božích všechno zlo vymstilo se vždy na 
tom, kdo je páchal.

Náš  národ,  který  je  veden  svou  kolektivní  duší 
a poslouchá její pokyn, je ve stálém spojení s Bohem. 
Proto také kyne mu nejkrásnější budoucnost a nej-
větší rozkvět své kultury má před sebou.

S námi je Bůh, největší Moc, Síla a Láska, a proto 
se nemusíme bát žádného násilí. Naše utrpení minu-
lá, naše třistaletá poroba očistila a zocelila nás tak, 
že  jsme se stali  schopnými poslouchati nejen svou 
kolektivní  duši  národa,  nýbrž  i  poslouchati  a řídi-
ti  se  pokyny  svých  velikých  vůdců,  kteří  nás  sice 
opustili  tělesně, ale duch  jejich  je neustále s námi 
a pomáhá nám ke konečnému vítězství.

Proto - dávejme vždy dobrý pozor na pokyny své 
duše, abychom byli platnými a pevnými články ono-
ho řetězu, který nás všechny pojí v kolektivní duši 
našeho  národa  v  jeden  pevný,  nerozborný  celek. 
Pokud budeme svorně pracovat na velikém díle naše-
ho národního  rozkvětu a  zachovávati  vždy Zákony 
Boží,  pokud  se budeme  vždy  a  všude  říditi  láskou 
a pravdou, potud se nám naše dílo bude dařit.

A nyní ještě něco o různých nesprávných výkla-
dech podstaty duše, které vedly tak daleko, že mnozí 
existenci její docela i popírají.
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Z ustáleného  názoru,  že  duše  je  v  nás,  vzniklo 
mylné zaměňování naší duše s naším „já“, které ke 
svým projevům používá našeho těla hmotného, a to 
pomocí  našeho  těla  duchovního  -  astrálního.  Toto 
astrální tělo může a má zprostředkovati nám spojení 
s naší duší, která je mimo nás.

Naše duše, která je - jak bylo již řečeno - naprosto 
čistá, zářná, protože je jiskrou Boží - je stále stejná. 
Nemohou  na  ni  působiti  nijak  naše  činy,  kterými 
tak  různě  projevujeme  svůj  život.  Na  duši  lidské 
nemohou  proto  také  nikdy  ulpěti  následky  našich 
špatných skutků, kterým církve říkají hříchy. Tyto 
následky  zůstávají  vždy  jen  spjaty  s naším nižším 
„já“, které v souhrnu představuje naše astrální tělo. 
Naše  duše  zůstává  však  nedotčena  a  nikdy  není 
zatížena našimi tak zvanými hříchy.

Proto je nesprávné, modlíme-li se za „duše“ ode-
šlé z našeho prostředí, tedy z hmotného života, a tím 
nesprávnější jest modliti se za duše v očistci, který 
vypadá docela jinak, než jak jej  líčí církev. I kdyby 
takový očistec existoval, nemohla by do něho přijíti 
žádná duše, protože duše žádné očisty nepotřebuje. 
Ona je věčně stejná, čistá, bez jakékoliv úhony.

Na očistnou cestu můžeme a musíme se dostati 
jednou my všichni, a to i ti, kteří již od nás odešli. 
Ale tuto cestu očistnou nastoupí jen naše nižší „já“, 
naše astrální tělo s naším vědomím, rozumem, vůlí, 
s našimi pocity  i vášněmi, ale vždy bez naší duše, 
která je stále mimo nás, třebaže nás neopustí ani za 
hrobem. I tam snaží se stále uplatňovati svůj vliv na 
naše nitro, a to vždy v dobrém a ušlechtilém smyslu, 
ale nikdy nenese zodpovědnost za naše zlé skutky, 
kterých  se  navzdory  jejím  pokynům  dopouštíme. 
Ona také nikdy netrpí s námi za tyto skutky, za ně 
zodpovídáme si vždy jen my sami.

Modlíte-li se za odešlé, ať již za vaše známé a nej-
bližší, nebo za ty, na které si nikdo nevzpomene, za 
které  se  nikdo  nemodlí,  pak  říkejte,  že  prosíte  za 
odešlé bytosti, zejména za bytosti, které prodělávají 
právě svou očistnou cestu, ale nikdy neříkejte, že se 
modlíte za „duše“ zemřelých nebo za „duše“ v očist-
ci.

Uráželi  byste  tím  především  svou  vlastní  duši, 
neboť byste ji degradovali na nízký stupeň, na kte-
rém  stojí  jen  naše  „já“,  které  je  ve  vývoji.  Přičítali 
byste tím duši vlastnosti, které ve skutečnosti nemá, 
protože naše duše není schopna hříchu. Ona, která 
z Boha vyšla, je čistá a zářná a zůstane takovou na 
věky, vždycky bez poskvrny.

Svými špatnými skutky a neposloucháním poky-
nů, kterými nás duše nabádá  vždy  jen k  lepšímu, 
můžeme ji jen zarmoutiti, ale nikdy ani stín našich 
špatných skutků nemůže ji poskvrniti.

Až  vyspějete  tak  daleko,  že  budete  moci  svou 
vlastní duši spatřiti, až budete moci s ní rozmlouva-
ti, přesvědčíte se, jak je krásná, čistá, světlem zářící 
a velikou  Láskou  Boží  naplněná.  Pak  budete  jistě 
litovati, že jste tak málo o ni dbali, tak často odmítali 
její důležité pokyny, tak málo sluchu dopřáli jejímu 
láskyplnému hlasu.

Snažte se proto nyní alespoň z části dohoniti to, 
co  jste  dosud  zanedbali,  hledejte  častěji  potřebný 
klid, zbavujte se všeho, co vás rozptyluje a co vám 
překáží  tento  klid  nalézti,  protože  teprve  v  tomto 

klidu stává se vaše nitro schopným naslouchati hla-
su vaší  vlastní duše, která k nám mluví  jen citem 
a myšlenkami.

Podaří-li se vám alespoň jednou nalézti onen klid, 
ze kterého by k vám promluvil hlas vaší duše, pak 
budete již dále hledati sami další podobné a vzácné 
okamžiky, abyste byli schopni naslouchati co nejčas-
těji onomu sladkému tónu harmonie, kterým k vám 
promluví vaše nejlepší přitelkyně, vychovatelka, uči-
telka i ošetřovatelka - vaše duše. Pak také poznáte, 
jak ohromnou cenu má pro vás, pro váš život i celý 
váš duchovní vývoj vaše čistá duše.

Duše je pro nás poslem Božím. Milujme ji, poslou-
chejme ji z lásky k ní i k sobě, řiďme se vždy jejími 
pokyny!

K tomu nám dopomáhej Bůh! 

 PuTOVání duší S duchOVnímI byTOSTmI
Úvodem  k  této  přednášce  musím  se  odvolati 

na  předcházející  přednášku  „O  duši“,  kde  jsem  již 
podrobně naznačil základní omyl, který se k pojmu 
duše pojí zcela tradičně, a přece nesprávně.

Duše, jako čistá neposkvrněná jiskra Boží, která je 
pro nás nerozlučným průvodcem a rádcem na všech 
cestách našeho života hmotného i duchovního, po-
zemského i posmrtného, nežije v nás. Zůstává stále 
mimo naše tělo, mimo naši bytost duchovní, nemůže 
být  nikdy  hříšná,  nemůže  propadnout  pokušení 
ani zlobě. Jejím úkolem jest provázet nás na všech 
cestách našeho duchovní vývoje, přitom nikdy, byť 
bytost, kterou ona provází, klesla sebehlouběji, ona 
nikdy  neztrácí  na  své  zářné  čistotě,  zůstává  stále 
neposkvrněnou jiskrou Boží.

Chci  mluviti  dnes  o  putování  duší.  Proč  tedy 
putují tyto duše, jsou-li tak dokonale čisté? Protože 
byly Bohem určeny k věčnému doprovázení duchov-
ních bytostí, aby jim svou zářnou čistotou svítily na 
cestu.

Toto  připomínám  dnes  zejména  pro  ty,  kteří 
nečetli nebo neslyšeli přednášku „O duši“, aby snad 
nebyli překvapeni tím, že všude tam, kde by oni zcela 
právem očekávali slovo „duše“ - najdou zcela úmysl-
ně volené a správnější označení „bytost“ - duchovní 
bytost - duchovní individualita - naše „já“.

Duše  lidská,  provázející  naši  bytost  duchovní, 
tedy  i  duše naše,  je podobna poutníku,  a  to pout-
níku velmi  starému, který prošel  již mnoha cesta-
mi, protože již miliony a miliony let putovala s naší 
duchovní bytostí za naším duchovním vývojem.

Nechci dnes  líčiti počátek  tohoto putování,  tedy 
onu smutnou dobu, kdy naše duše nastoupila smut-
nou  cestu,  aby  naši  duchovní  bytost  provázela  na 
cestě  od Otce  dolů,  do  hmoty,  do  které  se  dostala 
naše bytost jen proto, že se nedovedla ve všem pod-
říditi Vůli Boží,  že  zneužívala  svého  rozumu a  své 
vlastní vůle proti Vůli a Moudrosti Boží. Domnívala 
se, že se jí půjde pohodlněji, půjde-li tak, jak sama 
si přála, za hlasem svého rozumu, ale zatím jen kle-
sala od stupně k stupni, prošla všemi devíti stupni 
vývojovými  a  na  každém  z  těchto  stupňů  ztratila 
část z oněch velikých darů, kterými ji Bůh při jejím 
vzniku  obdařil,  až  konečně,  zbavena  všech  darů, 
octla se ve hmotě. Dlouho a dlouho procházela tou-
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to říší, dlouho a dlouho z ní se dobývala, než zase 
učinila první krok ve svém vývoji vzhůru, ve svém 
navracení se k Otci začala tvořiti nové formy života, 
a první takovouto formou byla mořská řasa, počátek 
to sféry rostlinné.

Od těchto počátků šel celý vývoj naší bytosti pro-
vázené duší velmi pomalým tempem dále k dalšímu 
zdokonalování. Za miliony let dalšího vývoje přešla 
naše bytost ze sféry nerostné do rostlinné, miliony 
dalších  let byly třeba, aby postoupila dále do sféry 
zvířecí, a odtud zase dlouhým putováním z formy do 
formy zdokonalovala si formu tuto, až se objevil na 
zemi první člověk primitivní.

Z  tohoto  primitiva  vytvořila  si  naše  bytost  dal-
ším  svým  dlouhým  putováním  a  přeměňováním 
formy další  formy nové, až došla k cílí první etapy 
dokonalosti života zde na zemi, to jest k člověku, jak 
se nám nyní  jeví a který prožívá právě svoji pátou 
sféru, sféru rozumovou.

Ne každá bytost putovala stejně  rychle, protože 
ne každý člověk stejně chápe, co Bůh vložil do jeho 
nitra.

Duchovní  bytost  lidská  prodělávala  při  svém 
putováni mnoho  podivných  věcí.  Zejména  její  pře-
chod  ze  zvířete  do  člověka  byl  mnohdy  provázen 
velikým utrpením a strašlivými událostmi i těžkými 
zkušenostmi. To všechno vyžadoval vývoj, to všechno 
bylo nezbytné k vlastnímu zdokonalení. Dnes ovšem 
málokdo ví,  jak se ona proměna stala. Málokdo se 
také o to stará, ač každý z nás musel toto putování 
své  duchovní  bytosti  prodělati  a  projíti  všemi  pro-
měnami, než se dostal k  formě těla  lidského a než 
ve  svém  duchovním  vývoji  dospěl  k  tomu  stupni, 
na  jakém se ocitá dnes. Každý se domnívá,  že mu 
stačí  pouze  věděti,  že  nerost  je  nerostem,  rostlina 
rostlinou a zvíře zvířetem, a neuvědomuje si ani, že 
jsou to formy života, kterými i on musel projíti, a že 
právě  tyto  formy  života  tvoří  nerozbornou  jednotu 
s  jeho vlastním životem. Neuvědomuje si ani  to, že 
vše, po čem šlape, ať je to písek, hlína, kámen, vše 
je prostoupeno  životem, a  že  život  tento usměrňují 
právě takové duše, jako je duše naše, a i na ně čeká 
týž vývoj, jaký jsme prodělali my.

Každý nerost čeká na svůj postup, na svůj roz-
pad, na svoji přeměnu z nerostu do rostliny. Proto se 
obětuje vyšší formě rostlinné, ve které se ztrácí, aby 
v ní novým životem znovu žil dále. I zde je umírání 
a po něm následuje vzkříšení k novému, ušlechtilej-
šímu životu.

Proto - ani kámen není mrtvá hmota. Skládá se 
z  atomů,  stejně  jako naše  tělo,  z  atomů složena  je 
i naše duše, i naše tělo astrální. Všechno se skládá 
z atomů,  ve  kterých  se  elektrony  pohybují  kolem 
protonů, a to ve všem vždy stejnou energií elektro-
magnetickou, kterou udržují život ve všech formách 
a na všech stupních duševního života. Rozdíl jest jen 
v  rychlosti  pohybu  elektronů  kolem  protonů.  Čím 
rychlejší  je  tento pohyb,  tím hustší a  tvrdší  jeví se 
nám forma hmoty. Čím pomalejší jest pohyb elektro-
nů kolem protonů, tím je hmota jemnější, prostupněj-
ší, až se nám stává neviditelnou, jako naše duchovní 
tělo  astrální.  Ale  to  je  ještě  mnohem  hutnější  než 
těla vyšších bytostí duchovních, neboť čím výše se 
vývojem  dostaneme,  tím  klidnější  a  pomalejší  jest 

oběh  elektronů  kolem  protonů  v  atomech,  protože 
Nejvyšší Zdroj všeho v celém vesmíru - Bůh-Kristus 
- je klid sám, ale přitom největší síla a energie.

Zajímavé jest, že takový kámen, o kterém se mno-
zí domnívají, že je to mrtvá hmota, má lepší zrak než 
my, ba vidí do jisté míry duchovně i astrální bytosti, 
ba i bytosti duchovní  i věci, které se kol něho dějí. 
Takový kámen mohl by nám vyprávěti celou historii 
svého vývoje nerostného, kdyby měl pro nás a naše 
smysly  vhodné  sdělovací  prostředky,  nebo  -  lépe 
řečeno  -  kdybychom my měli  schopnosti  rozuměti 
jeho řeči a jeho projevy chápati.

Ale  nechme  kámen  a  jeho,  ještě  nedokonalý, 
nevyvinutý  život  v  nerostu,  a  podívejme  se  raději, 
jak jsme se vlastně dostali za sféry zvířecí do sféry 
člověka primitivního.

Nebylo to tak snadné, protože každý vzestup od 
nižšího k vyššímu stupni musí se vykupovat obětí 
a utrpením. To jsou ty cesty, které nám tak zdůraznil 
Pán Ježíš svým učením. První - cesta lásky a oběti, 
a komu se tato cesta zdá neschůdnou, pak nezbývá 
mu jiná než cesta druhá - to je cesta utrpení.

Nikde a u nikoho nesmí se vývoj zastaviti. Každý 
z  nás  musí  jíti  kupředu,  a  proto  musíme  přinésti 
nějakou oběť. Podobně i zvířata jen obětí a utrpením 
postupují na cestě svého pokroku.

Právě  nedávno  byl  nám  z  duchovna  předveden 
zajímavý případ přerodu,  který  se  před námi  ode-
hrával  v  obrazech  jako  ve  zvukovém  filmu.  Tento 
případ  měl  nám  znázorniti,  jak  duchovní  bytost 
provázená duší přechází ze sféry zvířecí do sféry lid-
ské. Příkladem byla tygřice, která nestačila nasytiti 
svá  hladová mláďata  svým mlékem.  Mláďata  byla 
tak  lačná,  že  ssála  tak dlouho, až  ve  své  chtivosti 
rozdrásala do krve zdroje mateřského mléka, a když 
z nich vytryskla krev, ssála hladově matčinu krev, 
až s poslední kapkou krve vyssála z matky i život. 
Duchovní podstata tygřice rozloučila se při této veli-
ké oběti se životem a vešla v neznámo. Nejprve byla 
ve tmě a neviděla nic. Neuvědomila si ani, co se s ní 
děje, jen to cítila, že se s ní stala nějaká změna, že 
je jiná, že již není tygřicí. Poznávala dále, že se mění 
její  vědomí,  že  se  v  ní  probouzí  nový  pocit,  dosud 
jí neznámý. Byl to prvý pocit sobectví Jako tygřice 
znala jen zákon práva silnějšího, neznala však tento 
pocit nový, který se vkrádal do jejího vědomí a který 
nebyl nic jiného než lidské sobectví.

Tak duchovní bytost tygřice poznala změnu, kte-
rá se s ní stala, ale ani v této chvíli netušila ještě, že 
touto změnou ohlašuje se nový život, že pokročila ve 
svém vývoji do vyšší sféry.

A nyní přistoupil k ní Někdo a přinesl  jí  světlo. 
Tma rázem zmizela a ona v tom světle vidí, že jsou 
kolem ní shromážděny družky jí podobné, které, po-
dobně jako ona, byly právě osvobozeny ze sféry zví-
řecí. Jejich družnost přiměla ji k otázce: „Vy jste se 
také probudily k novému životu? Řekněte, čím jste 
byly dříve?“

V odpověď zaznělo jako jeden hlas: „Já byla lvem. 
- Já zase byla krahujcem. - Já byla medvědem“. A tak 
jedna za druhou přiznávala svou minulou podobu. 
Tu vstoupil mezi ně  jasný Duch  - snad  to byl  sám 
Pán  -  a  ukázal  jim  cestu,  která  na  ně  nyní  čeká, 
cestu nových obětí lásky nebo cestu utrpení, a záro-
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veň naznačil jim, ‚jak se zbaví sobectví, toho pocitu, 
který tygřici při probouzení se k novému životu tolik 
polekal, protože byl  to pocit pro ni úplně nový, ale 
také hned od počátku ne příjemný.

Takovouto proměnu prodělali jsme i my. Všich-
ni  museli  jsme  projíti  všemi  sférami,  nerostnou, 
rostlinnou i zvířecí, než  jsme dostali svoji nynější 
podobu,  než  jsme  byli  stvořeni  k  obrazu  Božímu 
a  dosáhli  tak  vysokého  stupně  podoby  člověka, 
nejvyššího  to stupně,  jakého můžeme dosáhnouti 
na této planetě - Zemi. Neboť člověk jest nejvyšším 
cílem života na Zemi.

Nebud‘me  pyšni  na  svoji  krásu!  Buďme  vždy 
pokorní a vděční nejvyššímu Tvůrci za to, že nám 
propůjčil tak ušlechtilý vzhled, který nás povznáší 
nad ostatní tvory.

Formy  těla  i  jeho  vzhled  dostali  jsme  pouze 
z milosti  Boží,  a  stvořeni  jsme  tak,  jak  si  zaslu-
hujeme.  Nemáme  proto  ani  právo  opravovati  dílo 
Tvůrcovo,  předělávati  umělými  přípravky  svůj 
vzhled.  To  platí  především  ženám!  Nemalujte  si 
obličej,  rty,  obočí,  řasy,  nepřebarvujte  své  vlasy, 
nehty, nepudrujte svůj obličej, chcete-li, aby vaše 
tvář  zachovala  si  trvale  mladý  vzhled,  abyste 
zůstaly  takové,  jaké  vás Bůh  stvořil  a  jaké máte 
zůstati. Neničte svou přirozenou pleť umělými líči-
dly  a  přípravky,  které  snad  na  okamžik  zdánlivě 
zkrášlí váš zevnějšek, ale ve skutečnosti trvale jej 
ničí. Vším tím umělým přebarvováním docílíte pra-
vého opaku, protože vaše snaha po dosažení krásy 
a  zachování mládí  volila  prostředky  nepřirozené, 
nesprávné. Tím vším jen připravujete a urychlujete 
předčasné stárnutí.

Každý přirozený a zdravě smýšlející člověk musí 
tyto věci stejně posuzovati i odsouditi. Každý, kdo 
miluje pravdu, miluje ji také v přirozeném vzhledu 
tváře, která ve své přirozenosti  je  vždy krásnější, 
než  kdyby  ji  sebe  lépe  namalovali,  protože  nikdo 
nepřekoná toho největšího umělce na světě. Tvůrce 
všeho.  Přebarvené  a  nalíčené  nezalíbíte  se  nikdy 
nikomu,  kdo  jde  za  pravdou  a  skutečnou  krásou 
a snaží se žíti pravý duchovní život. Takový člověk 
bude hledati u vás a ve vás něco docela jiného než 
barvičky  a  náhražky  krásy,  kterými  se  zalíbíte 
toliko mělkým, povrchním lidem, na jejichž úsud-
ku a mínění může vám nejméně záležeti. A záleží-
li  vám  jen na  takových  lidech, kteří  vás posuzují 
podle vašeho zevnějšku, pak si samy připravujete 
špatnou budoucnost.

Zejména  vy, mladé dívky,  které  se  chcete  vdá-
ti,  vidíte  všude  kolem  sebe,  jak  vypadají  taková 
manželství,  která  byla  založena  na  povrchnosti 
a  přebarvené  skutečnosti,  kdyby  také  muži  při 
vybírání  své  družky  nehleděli  tolik  na  zevnějšek 
a hledali spíše duši harmonující s duší jejich, pak 
by se nikdy nemohli mýliti a jejich manželství byla 
by trvalejší a šťastnější než ta, jaká se dnes v tako-
vém množství objevují.

Každá lež zle se vymstí, a falšováním pravdy na 
svém  zevnějšku  sloužíte  špatně  své  duši.  Špatně 
jí pomáháte, aby vás mohla vésti na cestě pokro-
ku, která na  vás  čeká a kterou musíte  ještě pro-
jíti.  Svým nepochopením a  svou  falešnou  touhou 
po nepravé, a k  tomu  ještě velmi pomíjející kráse 

tělesné překážíte své vlastní duši i sobě, abyste se 
mohli rozvíjeti v plné své kráse. Znemožňujete sa-
mi sobě, svému svědomí, svému rozumu i vůli, tedy 
svému vlastnímu já přiblížiti se ke své duši, která 
-  vámi odstrčena  - daleko od vás pláče nad vámi 
a smutně čeká, až se umoudříte. Čeká, až potlačíte 
své žádosti tělesné, své povrchní touhy, a vrátíte se 
zase k ní a nebudete jí již překážeti, aby se mohla 
vámi projeviti.

Duše  naše  putuje  s  námi  po  tomto  světě  tak 
dlouho, dokud se naše já nestane tak dokonalým, 
jako  Otec  nebeský  dokonalý  jest.  Proto  za  svého 
putování  s  námi  prožívá  různé  životy,  přechází 
s námi ze života hmotného do duchovního, a když 
se  znovu  zrozujeme  do  nového  života  hmotného, 
abychom  se  v  něm  dále  zdokonalovali,  znovu  jde 
s námi jako náš věrný strážce, aby nás vedla. Pro-
to je cesta putování naší duše s námi tak dlouhá, 
ale  záleží  na  nás,  na  naší  vůli,  jak  dlouhé  bude 
její trvání. Dle toho, jak zachováváme Zákony Boží, 
můžeme  trvání  této  cesty  své  buď  zkrátiti,  nebo 
také prodloužiti.

V této době pokročili jsme již tak daleko, že vět-
šina  lidí prožívá  již konce sféry  rozumové,  to  jest 
pátý stupeň duchovního vývoje. Tato sféra, jak již 
bylo řečeno, končí rokem 1950, zároveň s ukonče-
ním věku Ryb.

Putování  naší  duše  s  námi  bude  však  pokra-
čovati  dále,  a  bude  trvati  ještě  velmi  dlouho, než 
duše naše dojde s námi k našemu konečnému cíli. 
Musíme  projíti  ještě  sférou  šestou  -  psychickou, 
dále sedmou - spirituální, po ní pak osmou - Kris-
tovskou, a pak teprve dojdeme do sféry deváté - do 
království nebeského, čili  -  jak někteří nesprávně 
říkají - dojdeme splynutí s Bohem.

Ale ani zde putování naše a duše naší neskončí. 
Naše přiblížení  se k  otcovskému domu nezbavuje 
duši  povinnosti  putovati  dále  s  námi  a  pomáha-
ti  nám  ve  zdokonalování  se  v  našem  duchovním 
vývoji.  Čeká  na  nás  nových  devět  stupňů,  devět 
chorů andělských. Těmi všemi musíme se svojí duší 
projíti, a náš život na zeměkouli jest jen přípravou 
k tomu, co nás čeká pak, až dospějeme k prvému 
období deváté sféry.

Pravdivost tohoto postupu vyplývá ze Slov Páno-
vých, která pronesl apoštolům o Janu Křtiteli:

„Chcete-li, je to duše Eliášova -“ čímž sám Pán 
potvrdil reinkarnaci. A další Jeho Slova: „Není větší 
duše, která se zrodila ze ženy na pozemské pláni, 
nad duši Jana Křtitele, ale ten nejmenší v králov-
ství nebeském stojí výše než duše jeho.“

Takový  rozdíl  byl  tu  již  tehdy.  Duše,  správně 
řečeno duchovní bytost Jana Křtitele došla koneč-
ně po svém, miliony  let  trvajícím putování ke své 
poslední  inkarnaci  zde  na  zemi,  po  které  se  již 
nemusela vraceti do hmotného života pozemského, 
ale přece nedosáhla ještě té duchovní výše, na jaké 
stál již i ten nejmenší v království nebeském.

Úryvek z knihy B. Kočí: Sbírka Pavlových 
rozprav o věcech pozemských i věčných – díl II
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l É k A ř  A  b y l I n á ř  r A d í
AuTOInTOxIkAcE

Autointoxikace není nic  jiného než samootra-
va. Tato samootrava se netýká jen kuřáků, toxi-
komanů,  alkoholiků  a  podobně.  Týká  se  všech, 
kteří  nedbají  na  správnou  životosprávu.  Na  to 
doplatili  mnozí  v  dnešní  pseudo  Covidové  pan-
demii.  Protože  zdraví  má  své  zákonitosti  a  kdo 
je nerespektuje, ohrožuje svoji budoucnost. To je 
známo nejen teoreticky, ale  i z praktických zku-
šeností. Za dlouhá staletí je nade vší pochybnost 
zjištěno  a  dokázáno,  že  se  nevhodnými  až  jedo-
vatými  látkami  zanáší  každý  z nás  podle  toho, 
jaký život vedeme. Tato samootrava je způsobena 
jednak  naším  vlastním  metabolismem  a  vůbec 
celkovou  činností  celého našeho  těla  -  toto  jsou 
příčiny vnitřní. Dále to jsou příčiny zevní a zde je 
na prvním místě strava. Strava respektive potra-
viny, které jsou biologicky málo hodnotné, a navíc 
jich požíváme mnoho.

A  navíc  velmi  často  jde  o  potraviny,  které  se 
technologickým procesem příliš změnily, protože 
použitá  technologie měla doslova  zničující  účin-
ky  na  samou  podstatu  potraviny.  Samozřejmě 
k tomu přispívá nedostatek pohybu, stres, smog, 
elektrosmog  a  podobně.  Zkrátka  celkově  špatná 
životospráva nebo vůbec špatné žití. To vše půso-
bí na celý náš organismus a začátek  je v našem 
zažívacím  ústrojí,  protože  jídlo  a  jeho  následné 
zpracování v zažívacím ústrojí je činnost, kterou 
se organismus, hned po dýchání, nejvíce zaměst-
nává. Organismus je schopen se po určitou dobu 
s negativními  důsledky  vyrovnat,  ale  to  netrvá 
věčně. A pak začne špatně fungovat. To se samo-
zřejmě dříve či později  více či méně projeví  jako 
nemoc nebo problém. Naopak, ulehčíme-li zažíva-
címu ústrojí, náš  zdravotní  stav se  zlepší. Podle 
známého faktu: nejsou nemoci, jsou jen nemocní 
lidé.

Porucha  látkové  výměny  u  naší  populace  je 
značná a nezačíná v kolébce, ale již během fetál-
ního  vývoje.  Není  to  jen  nedostatkem  vitamínů 
a minerálů. Problém je závažnější. Špatné stravo-
vání, zejména převaha masa a masných výrobků, 

mléka  a mléčných  výrobků  vede  k převaze  bak-
terií, které produkují jedovaté toxiny. Tyto toxiny 
jsou zplodiny metabolismu bakterií. Lidově řeče-
no,  jejich  odpad.  Tento  odpad  díky  své moleku-
lární stavbě má různé negativní účinky na lidský 
organismus.  Známé  jsou  silné  a  rychlé  účinky 
například  u  Clostridia  tetany,  která  vyvolává 
tetanus.  Ale  i  běžná  angína,  způsobující  bolest 
v krku,  je  vyvolávána  toxiny,  které  produkují 
Streptokoky. Toxiny střevních bakterií postupně 
organismus  otravují  a  tato  otrava  se  pak  proje-
ví  jako  nejrůznější  nemoci, včetně  psychických. 
Působení  bakterií  pak  posiluje  stále  zvyšující 
a prohlubující  se  porucha  metabolismu  (neboli 
látkové výměny), kdy klesá vstřebávání důležitých 
ústrojných  látek.  Zároveň,  ale  klesá  i schopnost 
organismu  tyto  ústrojné  látky  správně  využít 
a naopak  stoupá  vstřebávání  nevhodných  látek 
z potravy  nebo  nevhodných  látek,  které  vznikly 
během celého procesu  trávení.  To má pak  třeba 
vliv na využívání kyslíku, vylučování škodlivých 
látek  z těla,  na  stav  imunity, únavu,  kožní  one-
mocnění, revma, migrény a další.

K produktům  látkové  výměny  patří  konečné 
produkty  přeměny  živočišných nebo  rostlinných 
bílkovin jako je kyselina močová, močovina, kre-
atinin,  soli  amoniaku  a  jiné  látky.  Dále  to  jsou 
konečné  produkty  tukového  a  sacharidového 
metabolismu. Dále  jde  o  látky  vzniklé  technolo-
gickými  úpravami  potravin  před  jejich  požitím. 
Nejznámější a nejrozšířenější je pečení a smažení. 
Organismus se nevhodných látek zbavuje tak, že 
je  ukládá  do  buněk  a  mimobuněčných  prostor 
a  tuku. Dalším  faktorem  je  to,  že  technologicky 
zpracované  potraviny  jsou  organismem  obtíž-
ně  zpracovávány.  A  musí  vynaložit  veliké  úsilí. 
Takto zatížený metabolismus vytváří mnoho vol-
ných radikálů, které nadále zatěžují a poškozují 
organismus.  Protože  lapače  volných  radikálů  se 
pomalu vyčerpávají a poškozují. To vede ke snižo-
vání  jejich  funkcí  a  zvyšování množství  volných 

radikálů, které pak organismus poškozují. Také 
mnohé  nevhodné  látky  aktivují  nesprávné  geny, 
které vytvářejí další nemoci mnohdy katastrofál-
ních rozměrů.

 Také přejídání a nesprávná kombinace potravin, 
nesprávný  sled  jednotlivých  druhů  potravin  za 
sebou  během  jednoho  jídla.  Nedodržování  akti-
vity  biorytmů  trávicích  orgánů,  zejména  sycení 
jídlem  na  noc  a  v neposlední  řadě  nevhodné, 
nevýživné až nebezpečné potraviny. A těch je na 
našem trhu veliké množství. Další látky, které se 
usazují  v  těle,  jsou  zbytky  nejrůznějších  nevy-
loučených  konzervačních  přípravků,  chlorované 
vody,  chemických  potravinářských  přísad,  léků, 
pojidel  v  syntetických  vitamínech  a  podobně. 
Ve tlustém  střevě  se  hromadí množství  různých 
odpadních látek zabalených do hlenu, ve kterém 
se daří nejrůznějším parazitům. To platí zejména 
u lidí trpících zácpou. Zbytky, které se rozkládají 
v tlustém střeva i za pomoci mikroorganismů, se 
znovu vstřebávají do krve, ale již jako jedy. Pokud 
se vylučují dechem, projeví se to jako páchnoucí 
dech, při vylučování kůží se stává kůže mastnou 
s různými vyrážkami a uhry. Při vylučování led-
vinami se stává moč kalnou a páchnoucí. Při hro-
madění v cévách dochází k dráždění jejich vnitřní 
stěny  a  výsledkem  je  skleróza,  která  způsobuje 
další  závažné  zdravotní  stavy.  V autointoxikaci 
můžeme hledat základ chorobných nálad, napě-
tí,  stresu,  nervozity,  snížení  imunity  a  dalších 
nemocí. To vše pak svědčí  o patologickém stavu 
krve,  který  se  nemusí  objevit  při  laboratorním 
vyšetření. Žlučové kyseliny, které jsou rozkládá-
ny bakteriemi v tlustém střevě, se mění na kan-
cerogenní látky, a tak čím více sníme živočišných 
produktů, tím více se ohrožujeme na zdraví i na 
životě.

Jak praví staré úsloví, jsi to, co jíš.

Málo  vhodné  až  nevhodné  kombinace.  I  zde 
platí  čím více  tím hůře.  Jsou  různé diety,  které 

doporučují  nejrůznější  kombinace  potravin,  kdy 
některé  zavrhují  a  jiné  naopak  doporučují.  Níže 
uvedený systém není dogma. Už proto, že lidé ne-
jsou stejní, mají různé zvyky a návyky, ale hlavně 
různou  konstituci  a  psychiku  a  další  rozdíly. 
Z toho plyne i různě dlouhá doba přestávky mezi 
potravinami. Také počet jídel za den se u různých 
autorů různí. Protože vše je složité a komplikova-
né,  je  jednoduchý  recept  jak  organizmu ulehčit. 
Tím  je  půst  až  hladovka.  Jednodenní  hladovka 
jedou za čtrnáct dní až jedenkrát týdně, nikomu 
neublíží. Samozřejmě jde o ,,normálně“ zdravého 
člověka. V současné době se tvrdí, že 18 hodinová 
hladovka má již ozdravný efekt.

kombinace potravin
Bílkoviny a živočišné tuky je nevhodné kombi-

novat s čerstvým ovocem a sacharidy. Bílkoviny 
a živočišné  tuky  je možné kombinovat se  zeleni-
nou čerstvou i vařenou i s rostlinnými tuky.

Sacharidy  nekombinovat  s  čerstvým  ovocem, 
bílkovinami  a  živočišnými  tuky.  Sacharidy  je 
možné  kombinovat  s  ovocem  konzervovaným 
a sušeným  a  se  zeleninou  čerstvou  i  vařenou 
a s rostlinnými tuky.

Čerstvé ovoce nekombinovat  zejména se  živo-
čišnými bílkovinami a živočišnými tuky, ovocem 
konzervovaným i sušeným, se zeleninou čerstvou 
i vařenou a s rostlinnými tuky, sacharidy.

Zelenina čerstvá a vařená s rostlinnými tuky 
se  může  kombinovat  se  sacharidy,  živočišnými 
bílkovinami,  nekombinovat  s  ovocem  konzervo-
vaným a sušeným, a s čerstvým ovocem.

Nevhodná  životospráva  včetně  nevhodných 
kombinací,  někdy  až  neskutečně  bizardních,  se 
neprojeví po prvním soustu, ale výsledek se dosta-
ví v relativně blízké či vzdálené budoucnosti.

MUDr. Jan Doležal

Všichni ti, kteří se chtějí dozvědět více a hlav-
ně  ve  vynikající  kvalitě,  ať  se  podívají  na  videa 
MUDr. Igora Bukovského, Ph.D. 
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Autointoxikace není nic  jiného než samootra-
va. Tato samootrava se netýká jen kuřáků, toxi-
komanů,  alkoholiků  a  podobně.  Týká  se  všech, 
kteří  nedbají  na  správnou  životosprávu.  Na  to 
doplatili  mnozí  v  dnešní  pseudo  Covidové  pan-
demii.  Protože  zdraví  má  své  zákonitosti  a  kdo 
je nerespektuje, ohrožuje svoji budoucnost. To je 
známo nejen teoreticky, ale  i z praktických zku-
šeností. Za dlouhá staletí je nade vší pochybnost 
zjištěno  a  dokázáno,  že  se  nevhodnými  až  jedo-
vatými  látkami  zanáší  každý  z nás  podle  toho, 
jaký život vedeme. Tato samootrava je způsobena 
jednak  naším  vlastním  metabolismem  a  vůbec 
celkovou  činností  celého našeho  těla  -  toto  jsou 
příčiny vnitřní. Dále to jsou příčiny zevní a zde je 
na prvním místě strava. Strava respektive potra-
viny, které jsou biologicky málo hodnotné, a navíc 
jich požíváme mnoho.

A  navíc  velmi  často  jde  o  potraviny,  které  se 
technologickým procesem příliš změnily, protože 
použitá  technologie měla doslova  zničující  účin-
ky  na  samou  podstatu  potraviny.  Samozřejmě 
k tomu přispívá nedostatek pohybu, stres, smog, 
elektrosmog  a  podobně.  Zkrátka  celkově  špatná 
životospráva nebo vůbec špatné žití. To vše půso-
bí na celý náš organismus a začátek  je v našem 
zažívacím  ústrojí,  protože  jídlo  a  jeho  následné 
zpracování v zažívacím ústrojí je činnost, kterou 
se organismus, hned po dýchání, nejvíce zaměst-
nává. Organismus je schopen se po určitou dobu 
s negativními  důsledky  vyrovnat,  ale  to  netrvá 
věčně. A pak začne špatně fungovat. To se samo-
zřejmě dříve či později  více či méně projeví  jako 
nemoc nebo problém. Naopak, ulehčíme-li zažíva-
címu ústrojí, náš  zdravotní  stav se  zlepší. Podle 
známého faktu: nejsou nemoci, jsou jen nemocní 
lidé.

Porucha  látkové  výměny  u  naší  populace  je 
značná a nezačíná v kolébce, ale již během fetál-
ního  vývoje.  Není  to  jen  nedostatkem  vitamínů 
a minerálů. Problém je závažnější. Špatné stravo-
vání, zejména převaha masa a masných výrobků, 

mléka  a mléčných  výrobků  vede  k převaze  bak-
terií, které produkují jedovaté toxiny. Tyto toxiny 
jsou zplodiny metabolismu bakterií. Lidově řeče-
no,  jejich  odpad.  Tento  odpad  díky  své moleku-
lární stavbě má různé negativní účinky na lidský 
organismus.  Známé  jsou  silné  a  rychlé  účinky 
například  u  Clostridia  tetany,  která  vyvolává 
tetanus.  Ale  i  běžná  angína,  způsobující  bolest 
v krku,  je  vyvolávána  toxiny,  které  produkují 
Streptokoky. Toxiny střevních bakterií postupně 
organismus  otravují  a  tato  otrava  se  pak  proje-
ví  jako  nejrůznější  nemoci, včetně  psychických. 
Působení  bakterií  pak  posiluje  stále  zvyšující 
a prohlubující  se  porucha  metabolismu  (neboli 
látkové výměny), kdy klesá vstřebávání důležitých 
ústrojných  látek.  Zároveň,  ale  klesá  i schopnost 
organismu  tyto  ústrojné  látky  správně  využít 
a naopak  stoupá  vstřebávání  nevhodných  látek 
z potravy  nebo  nevhodných  látek,  které  vznikly 
během celého procesu  trávení.  To má pak  třeba 
vliv na využívání kyslíku, vylučování škodlivých 
látek  z těla,  na  stav  imunity, únavu,  kožní  one-
mocnění, revma, migrény a další.

K produktům  látkové  výměny  patří  konečné 
produkty  přeměny  živočišných nebo  rostlinných 
bílkovin jako je kyselina močová, močovina, kre-
atinin,  soli  amoniaku  a  jiné  látky.  Dále  to  jsou 
konečné  produkty  tukového  a  sacharidového 
metabolismu. Dále  jde  o  látky  vzniklé  technolo-
gickými  úpravami  potravin  před  jejich  požitím. 
Nejznámější a nejrozšířenější je pečení a smažení. 
Organismus se nevhodných látek zbavuje tak, že 
je  ukládá  do  buněk  a  mimobuněčných  prostor 
a  tuku. Dalším  faktorem  je  to,  že  technologicky 
zpracované  potraviny  jsou  organismem  obtíž-
ně  zpracovávány.  A  musí  vynaložit  veliké  úsilí. 
Takto zatížený metabolismus vytváří mnoho vol-
ných radikálů, které nadále zatěžují a poškozují 
organismus.  Protože  lapače  volných  radikálů  se 
pomalu vyčerpávají a poškozují. To vede ke snižo-
vání  jejich  funkcí  a  zvyšování množství  volných 

radikálů, které pak organismus poškozují. Také 
mnohé  nevhodné  látky  aktivují  nesprávné  geny, 
které vytvářejí další nemoci mnohdy katastrofál-
ních rozměrů.

 Také přejídání a nesprávná kombinace potravin, 
nesprávný  sled  jednotlivých  druhů  potravin  za 
sebou  během  jednoho  jídla.  Nedodržování  akti-
vity  biorytmů  trávicích  orgánů,  zejména  sycení 
jídlem  na  noc  a  v neposlední  řadě  nevhodné, 
nevýživné až nebezpečné potraviny. A těch je na 
našem trhu veliké množství. Další látky, které se 
usazují  v  těle,  jsou  zbytky  nejrůznějších  nevy-
loučených  konzervačních  přípravků,  chlorované 
vody,  chemických  potravinářských  přísad,  léků, 
pojidel  v  syntetických  vitamínech  a  podobně. 
Ve tlustém  střevě  se  hromadí množství  různých 
odpadních látek zabalených do hlenu, ve kterém 
se daří nejrůznějším parazitům. To platí zejména 
u lidí trpících zácpou. Zbytky, které se rozkládají 
v tlustém střeva i za pomoci mikroorganismů, se 
znovu vstřebávají do krve, ale již jako jedy. Pokud 
se vylučují dechem, projeví se to jako páchnoucí 
dech, při vylučování kůží se stává kůže mastnou 
s různými vyrážkami a uhry. Při vylučování led-
vinami se stává moč kalnou a páchnoucí. Při hro-
madění v cévách dochází k dráždění jejich vnitřní 
stěny  a  výsledkem  je  skleróza,  která  způsobuje 
další  závažné  zdravotní  stavy.  V autointoxikaci 
můžeme hledat základ chorobných nálad, napě-
tí,  stresu,  nervozity,  snížení  imunity  a  dalších 
nemocí. To vše pak svědčí  o patologickém stavu 
krve,  který  se  nemusí  objevit  při  laboratorním 
vyšetření. Žlučové kyseliny, které jsou rozkládá-
ny bakteriemi v tlustém střevě, se mění na kan-
cerogenní látky, a tak čím více sníme živočišných 
produktů, tím více se ohrožujeme na zdraví i na 
životě.

Jak praví staré úsloví, jsi to, co jíš.

Málo  vhodné  až  nevhodné  kombinace.  I  zde 
platí  čím více  tím hůře.  Jsou  různé diety,  které 

doporučují  nejrůznější  kombinace  potravin,  kdy 
některé  zavrhují  a  jiné  naopak  doporučují.  Níže 
uvedený systém není dogma. Už proto, že lidé ne-
jsou stejní, mají různé zvyky a návyky, ale hlavně 
různou  konstituci  a  psychiku  a  další  rozdíly. 
Z toho plyne i různě dlouhá doba přestávky mezi 
potravinami. Také počet jídel za den se u různých 
autorů různí. Protože vše je složité a komplikova-
né,  je  jednoduchý  recept  jak  organizmu ulehčit. 
Tím  je  půst  až  hladovka.  Jednodenní  hladovka 
jedou za čtrnáct dní až jedenkrát týdně, nikomu 
neublíží. Samozřejmě jde o ,,normálně“ zdravého 
člověka. V současné době se tvrdí, že 18 hodinová 
hladovka má již ozdravný efekt.

kombinace potravin
Bílkoviny a živočišné tuky je nevhodné kombi-

novat s čerstvým ovocem a sacharidy. Bílkoviny 
a živočišné  tuky  je možné kombinovat se  zeleni-
nou čerstvou i vařenou i s rostlinnými tuky.

Sacharidy  nekombinovat  s  čerstvým  ovocem, 
bílkovinami  a  živočišnými  tuky.  Sacharidy  je 
možné  kombinovat  s  ovocem  konzervovaným 
a sušeným  a  se  zeleninou  čerstvou  i  vařenou 
a s rostlinnými tuky.

Čerstvé ovoce nekombinovat  zejména se  živo-
čišnými bílkovinami a živočišnými tuky, ovocem 
konzervovaným i sušeným, se zeleninou čerstvou 
i vařenou a s rostlinnými tuky, sacharidy.

Zelenina čerstvá a vařená s rostlinnými tuky 
se  může  kombinovat  se  sacharidy,  živočišnými 
bílkovinami,  nekombinovat  s  ovocem  konzervo-
vaným a sušeným, a s čerstvým ovocem.

Nevhodná  životospráva  včetně  nevhodných 
kombinací,  někdy  až  neskutečně  bizardních,  se 
neprojeví po prvním soustu, ale výsledek se dosta-
ví v relativně blízké či vzdálené budoucnosti.

MUDr. Jan Doležal

Všichni ti, kteří se chtějí dozvědět více a hlav-
ně  ve  vynikající  kvalitě,  ať  se  podívají  na  videa 
MUDr. Igora Bukovského, Ph.D. 
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T E l E S T E Z I E  A  P S y ch O k I n E Z E
ZdrAVÉ bydlEní POdlE 

lImITů bAubIOlOgIE
Otázka  zdraví  a  kvalitního  spánku  je  především 

spojena  s místem,  kde  bydlíme,  a  jaké  vlivy  tam na 
nás  dlouhodobě  působí  z okolních  vysílačů,  drátů 
velmi vysokého napětí, silových kabelů pod ulicí, ale 
i vyzařování radiace a geopatogenních zón z podloží. 
A  také  chemických  výparů  z dnešních  stavebních 
a hlavně  interiérových  materiálů,  lepidel,  nátěrů, 
podlah, nábytku… 

Na vše dnes existují sice zákonné limity a normy, 
ale  zdá  se,  že  spíše  chrání  možnost  umístit  vysílač 
přímo na střechu a postavit dům velmi blízko ke drá-
tům a trolejím, než aby dostatečně, natož preventivně 
chránily naše zdraví. A to se pak týká i okolního hlu-
ku a řady dalších položek. Proto vytvořili naši němečtí 
sousedé díky své pečlivé a opatrnější povaze Institut 
stavební  biologie  (Bau-biologie Maes  IBN),  kde  vědci 
detailně sledují, od jakých hodnot již dochází skutečně 
k nevratným změnám v buňkách a organismu. Z toho 
pak vychází doporučení pro ty, kdo si chtějí opravdu 
své zdraví chránit. Zvláště, pokud jsou v domě i malé 
děti, protože jsou na vše citlivější a je pro ně důležitý 
zdravý vývoj bez škodlivých vlivů.

chcete bydlet zdravě podle 
limitů Stavební biologie?

Před  více  lety  jsem  se  rozhodl  kvůli  zdraví  kont-
rolovat hladiny a  zatížení nejenom umělými elektro-
magnetickými  poli  a  rozkolísanými  zemskými  poli 
(GPZ),  z čehož  vyplývá  i  název  adresy  mého  webu, 
ale postupně jsem kvůli zdraví rodin a dětí zařazoval 
měření  dalších  veličin  jako  je  formaldehyd,  radiace, 
radon, kvalita  vody atd. Dnes měřím naprostou  vět-
šinu  hodnot,  které  jsou  pro  zdraví  klíčové  a  které 
doporučuje hlídat také Institut Stavební Biologie. Při 
důkladném měření  si  vysvětlujeme,  které  konkrétní 
hodnoty měříme,  kde  se  vyskytují,  a  hlavně  vyhod-
nocujeme vše podle hledisek Stavební Biologie. Pokud 
vám záleží na ochraně  zdraví,  kontaktujte mne,  vše 
změříme, posoudíme a navrhneme opatření.

Směrnice stavební biologie SBM-2008 a 2015 jsou 
založeny na zásadě preventivní opatrnosti. Jsou spe-
ciálně  navrhnuté  pro  prostory  určené  na  odpočinek 
a spaní spojené s dlouhodobými expozicemi a zároveň 
příležitostí  pro  tělesnou  regeneraci.  Směrnice  byly 
vytvořeny na základě zkušeností s vlivem a projevem 
zátěže na živé organismy a znalostí vlastností staveb-
ních materiálů a také možností dosažitelnosti. Směr-
nice vychází z vědeckých studií a dalších doporučení. 
Svým profesionálním pojetím pomáhá stavební biolo-
gie identifikovat, minimalizovat a vyhnout se enviro-
mentálním  rizikovým  faktorům  v  rámci  možností. 
Cílem  je  identifikovat,  lokalizovat  a  posoudit  zdroje 
možných  rizik,  zvážit  všechny  faktory  holistickým 
způsobem pomocí dostupných diagnostických nástro-
jů  s  analýzou  odborných  znalostí  a  vytvořit  vnitřní 
obytný  prostor,  který  je maximálně  přirozený  a  bez 
rušivých expozic – škodlivých vlivů vyzařování, che-
mických atd.

jakékoliv zmenšení rizika stojí vždy za to. 
Příroda je konečný ideální standart.

Popis jednotlivých kategorií:
bez anomálie: Tato  kategorie  poskytuje nejvyšší 
stupeň  prevence.  Napodobuje  přírodní  podmínky 

●

bez  expozicí  nebo  téměř  identické  úrovně  přiro-
zeného  pozadí  a  nejlépe  podporuje  zdraví  a  jeho 
ochranu, je to ideální stav pro zdravý vývoj dětí.
lehká anomálie:  Většinou  nezpůsobují  zásadní 
zdravotní poškození  a každý by  se měl  snažit  žít 
alespoň  v takto  nízkých  expozicích  okolních  vli-
vů. Ale s ohledem na prevenci a hlavně pro citlivé 
a nemocné  lidi  by měla  být  vykonaná  úprava  na 
hodnoty ještě nižší.
Výrazná anomálie:  Hodnoty  v  této  kategorii 
NEJSOU  přijatelné  z  pohledu  stavební  biologie, 
náprava by měla být vykonána co nejdříve. Krom 
početných anamnéz, vědecké studie popisují biolo-
gické účinky a zdravotní problémy při dlouhodobé 
expozici.
Extrémní anomálie: Tyto hodnoty si vyžadují oka-
mžité a přísné úpravy. Hodnoty v kategorii meziná-
rodních směrnic a doporučení pro veřejné expozice 
mohou být už překročeny. Expozice v těchto hod-
notách je velmi škodlivá pro dlouhodobý pobyt.

Přehled vlivů a limitů stavební biologie:

(Malým  písmem  na  konci  každé  podkategorie 
standardu  stavební  biologie  jsou  uvedeny  porovná-
vací hraniční hodnoty, např. závazné limity nebo jiné 
pokyny,  doporučení  a  výsledky  výzkumu,  příp.  pří-
rodní úrovně pozadí.)

POlE, Vlny, ZářEní 
 

STřídAVá ElEkTrIcká POlE 
(nízké frekvence, ElF/VlF)

Směrnice stavební 
biologie

Anomálie

Bez Lehká Silná Extré-
mní

Intenzita pole 
s uzemněním

V/m < � 1 - 5 5 - 50 > 50

Intenzita pole 
bez uzemnění

V/m < 0.3 0.3 
- 1.5

1.5 
- 10

> 10

Napětí na těle 
při uzemnění

mV < 10 10 
- 100

100 
- 1000

> 1000

Hodnoty při 50/60 Hz, vyšší frekvence a jejich har-
monické by měly být posuzované přísněji. ACGIH pra-
covníci TLV: 25000 V/m; DIN/VDE: pracovníci 20000 
V/m, všeobecně 7000 V/m; ICNIRP: 5000 V/m; TCO: 
10 V/m; US-Congress/EPA: 10 V/m; BUND: 0.5 V/m; 
studie o oxidačním stresu, volných radikálech, mela-
toninu, dětské leukémii: 10-20 V/m; přírodní pozadí: 
< 0.0001 V/m

STřídAVá mAgnETIcká POlE 
(nízké frekvence, ElF/VlF)

Směrnice stavební 
biologie

Anomálie

Bez Lehká Silná Extré-
mní

Magnetická 
indukce

nT < 20 20 
- 100

100 
- 500

> 500

mG < 0.2 0.2 - 1 1 - 5 > 5

Hodnoty při 50/60 Hz, vyšší frekvence a jejich har-
monické by měly být posuzované přísněji. V případě 

●

●

●



��

intenzivních  a  častých  časových  fluktuací  magne-
tického pole  je potřeba udělat  záznam údajů hlavně 
během noci a pro posouzení použít 95 %. DIN/VDE: 
pracovníci 5000000 nT, všeobecný 400000 nT; ACGIH 
pracovníci TLV: 200000 nT; ICNIRP: 100000 nT; Švý-
carsko 1000 nT; WHO:300-400nT „možný karcinogen“; 
TCO: 200 nT; US-Congress/EPA:200 nT; BioInitiative: 
100 nT; BUND: 10 nT; přírodní pozadí: < 0.0002 nT

rAdIOFrEkVEnČní ZářEní 
(vysoké frekvence, elektromagnetické vlny)

Směrnice stavební 
biologie

Anomálie

Bez Lehká Silná Extré-
mní

Intenzita pole mV/
m

< 6 6 - 60 60 
- 600

> 600

Hustota 
radiačního 

toku

μW/
m2

< 0.1 0.1 
- 10

10 
- 1000

> 1000

Hodnoty  pro  jednotlivé  RF  zdroje,  např.  GSM, 
UMTS,  WiMAX,  WiFi,  Rádio,  TV,  DECT  bezdrátové 
technologie,..., při maximálních hodnotách. Více kri-
tické jsou RF zdroje s impulzními nebo periodickými 
signály (mobilní telefon, DECT, WLAN, digitální vysí-
lání ...). DIN/VDE: pracovníci do 61 V/m ~ 100000000 
µW/m2,  všeobecně  do  61  V/m  ~  10000000  µW/m2; 
ICNIRP: do 61 V/m ~ 10000000 µW/m2; Salzburské 
usnesení  /  Vídeňská Medicínská  Asociace:  0.6  V/m 
~ 1000 µW/m2; BioInitiative: 0.6 V/m ~ 1000 µW/m2 
venku; EU-Parlament STOA: 0.2 V/m ~ 100 µW/m2; 
Salzburg: 0.06 V/m ~ 10 µW/m2 venku, 0,02 V/m ~ 
1  µW/m2 uvnitř;  EEG /  imunitní  efekty:  0.6 V/m ~ 
1000  µW/m2;  citlivost  mobilních  telefonů:  <  0.0006 
V/m ~ 0.001 μW/m2; přírodní pozadí: < 0.000002 V/m 
~ 0.000001 μW/m2

rAdIOAkTIVITA 
(gama záření, radon)

Směrnice stavební 
biologie

Anomálie

Bez Lehká Silná Extré-
mní

Zvýšení 
ekvivalentní 

dávky

% < 50 50 - 70 70 
- 100

> 100

Hodnoty platí ve vztahu k místním základním hod-
notám: střední EU v průměru 0.8 mSv/a (100 nSv/h). 
Pro podstatu odchylek od  záření na pozadí  je nutné 
referenční  rozmezí pro odpovídající  zvýšení dávkové-
ho příkonu snížit odpovídajícím způsobem. Radiační 
ochrana:  všeobecně  1  mSv/a  expozice  nejvíce,  pra-
covníci 20 mSv/a; BGA: všeobecně 1.67 mSv/a; USA: 
všeobecně  5  mSv/a,  pracovníci  50  mSv/a;  přírodní 
pozadí: < 0.6 mSv/a (< 70 nSv/h) sever, > 1.4 mSv/a (> 
165 nSv/h) jih

Směrnice stavební 
biologie

Anomálie

Bez Lehká Silná Extré-
mní

Radon Bq/
m�

< 30 30 - 60 60 
- 200

> 200

EU:  400  Bq/m3  (staré  budovy),  100  Bq/m3 
(novostavby); radiační ochrana: 250 Bq/m3; Švédsko, 
Kanada:  200  Bq/m3;  US  EPA:  150  Bq/m3;  Anglie: 
100 Bq/m3 (novostavby); WHO: 100 Bq/m3; Německo: 
100  Bq/m3;  průměr  úrovní  interiér:  20-50  Bq/m3, 
průměr  úrovní  exteriér:  5-15  Bq/m3;  nárůst  rizika 
rakoviny plic o 10% na každých 100 Bq/m3; Bq/m3 x 
0.027 = pCi/l

gEOlOgIckÉ POruchy 
(geomagnetická pole, pozemní záření)

Směrnice stavební 
biologie

Anomálie

Bez Lehká Silná Extré-
mní

Narušení 
geomag-

netického pole

nT < 100 100 
- 200

200 
- 1000

> 1000

Poruchy 
pozemního 
záření

% < 10 10 - 20 20 - 50 > 50

Hodnoty platí ve vztahu k přirozenému geomagne-
tickému poli a  zemskému přirozenému pozadí gama 
nebo neutronového záření. Přirozené kolísání zemské-
ho magnetického pole: přechodně 10-100nT; magne-
tické  bouřky/solární  erupce:  100-1000nT;  pokles  za 
rok: 20 nT

InTErIÉrOVÉ TOxIny, ZnEČIšŤující 
láTky, VnITřní klImA

FOrmAldEhyd a jiné toxické plyny

Směrnice stavební 
biologie

Anomálie

Bez Lehká Silná Extré-
mní

Formaldehyd μg/
m�

< 20 20 - 50 50 
- 100

> 100

MAK:  370  µg/m3,  BGA:  120  µg/m3;  WHO:  100 
µg/m3;  AGÖF  referenční  hodnota  „normal“:  30  µg/
m3; VDI: 25 µg/m3; podráždění sliznic a očí: 50 µg/
m3;  zachycení  zápachu:  60  µg/m3;  okamžité  riziko 
ohrožující  život:  30  000  µg/m3;  přírodní  pozadí  <  2 
μg/m3; 100 µg/m3 = 0.083 ppm

rOZPOušTědlA a jiné prchavé 
organické látky (VOc)

Směrnice stavební 
biologie

Anomálie

Bez Lehká Silná Extré-
mní

VOC μg/
m�

< 100 100 
- 300

300 
- 1000

> 1000

Hodnoty  se  vztahují  na  celkovou  sumu  všech 
prchavých organických sloučenin ve vnitřním ovzduší 
(TVOC). Alergenní, dráždivé nebo intenzivní zapácha-
jící látky nebo směsi je třeba hodnotit kritičtěji, zvlášť 
škodlivé nebo karcinogenní látky znečisťující ovzduší. 
Federální  agentura  pro  životní  prostředí  Německo: 
200-300µg/m3;  Seifert  BGA:  preventivní  hranice 
200-300  µg/m3;  Molhave:  200  µg/m3;  AGÖF:  100 
µg/m3; přírodní pozadí: < 10 μg/m3; AGÖF „normal“: 



��

toluen 12 µg/m3, xylen 5 µg/m3, benzen 1.7 µg/m3, 
etylbenzen 2 µg/m3

VnITřní klImA (teplota, vlhkost, oxid uhličitý, 
vzdušné ionty, výměna vzduchu, pach...)

Směrnice stavební 
biologie

Anomálie

Bez Lehká Silná Extré-
mní

Relativní 
vlhkost

% 40 - 60 < 
40/60 

>

< 
30/70 

>

< 
20/80 

>

Oxid uhličitý ppm < 600 600 
- 1000

1000 
- 1500

> 1500

MAK: 5000 ppm; DIN: 1500 ppm; VDI: 1000 ppm; 
USA (školy/třídy): 1000 ppm; nevětraná ložnice po 1 
noci nebo třída po vyučovací hodině: 2000-4000 ppm; 
přírodní  pozadí  (2008):  380  ppm,  (1985):  330  ppm; 
roční přírůstek:1-2 ppm

Směrnice stavební 
biologie

Anomálie

Bez Lehká Silná Extré-
mní

Vzdušné ionty /
cm�

> 500 500 
- 200

200 
- 100

< 100

U moře: > 2000/cm3;  čistý  vzduch venku: 1000/
cm3; venkov: < 800/cm3; město: < 700/cm3; průmys-
lová  zóna,  cesty:  <  500  /cm3;  interiér  se  statickou 
elektřinou: < 300/cm3; interiér s tabákovým dýmem: 
< 200/cm3; smog < 50/cm3; kontinuální pokles vzduš-
ných iontů v průběhu posledních let/desetiletí

Směrnice stavební 
biologie

Anomálie

Bez Lehká Silná Extré-
mní

Vzdušný 
náboj

V/m < 100 100 
- 500

500 
- 2000

> 2000

DIN/VDE: pracovníci 40000 V/m, všeobecný 10000 
V/m; přírodní  pozadí,  bezvětří:  50-200 V/m,  větrno: 
1000-2000 V/m, bouřka: 5000-10000 V/m

OTáZky O STAVEbní bIOlOgII
Zodpovídá: W. Maes, iniciá-

tor standartu, Baubiologe IBN

Jak to všechno začalo? Jak se standard Stavební 
Biologie vyvíjel?

Je to už téměř třicet let, co institut Maes Baubiolo-
gie začal strukturovat různé aspekty týkající se metod 
Stavební Biologie. Na  základě  zkušeností  z testování 
byl  vyvinutý  standard  ve  spolupráci  s  vědci,  odbor-
níky,  lékaři  a  kolegy  z  institutu,  kteří  nabídli  svoji 
podporu.  Brzy  na  to  spatřily  světlo  světa  směrnice 
Stavební Biologie pro relaxační prostory a prostory na 
spaní, publikované v roku 1992.

Aktuální  verze  (ale  záleží  po  jaké  době  to  čtete) 
se nazývá SBM-2015. Od  roku 1999  jsou  standardy 
Stavební Biologie  také  jako hodnotící  směrnice včet-
ně všech relevantních úvah a změn a nadále tvořené 
a vydávané 10 člennou expertní komisí.

Kdo používá standardy Stavební Biologie dnes?
Dnes  jsou  standardy  používané  jako  vodítko  pro 

profesionální  a  nezávislé  testování  domů  na  celém 
světě.  Svoje  doporučení  v  nich  zanechávají  konzul-
tanti  Stavební Biologie,  sdružení,  ústavy,  laboratoře 
a  výrobci  zařízení  testovací  techniky.  Postižení  lidé, 
lékařská zařízení, lékaři, kliničtí ekologové, sdružení 
spotřebitelů a občanské skupiny v nich nachází správ-
né směřování.

Proč je standard tak unikátní?
Standard  Stavební  Biologie  nabízí  holistický  pří-

stup ve třech hlavních kategoriích A, B a C a v osm-
nácti  podkategoriích  (v  tabulkách  zde  neuvádíme 
všechny  pro  široký  rozsah).  Poprvé  tyto  standarty 
zahrnují  všechny  domácí  fyzikální,  chemické,  mik-
robiologické  faktory  kvality  interiérového  ovzduší, 
od  elektromagnetického  znečištění,  radioaktivity, 
geologických poruch až po hluk, toxiny a interiérové 
klima,  včetně  výskytu  částic,  plísní  a  alergenů.  Nic 
není ignorováno. 

Jaké cíle nebo filozofie se sledují?
Cílem  je  identifikovat,  lokalizovat  a  posoudit 

zdroje  potenciálních  expozic  pomocí  holistické  kont-
roly  všech  podkategorií  standardu. Měření  Stavební 
Biologie se provádí přímo na místě, např. v ložnicích, 
obývacích  prostorech  nebo  na  pracovišti.  V  případě 
jakýchkoliv zvýšených hodnot jsou vydaná příslušné 
sanační doporučení. Směrnice pro hodnocení, stejně 
jako celý standard, jsou výsledkem tisíců doložených 
skutečných průzkumů. Zásadou  je:  „Snažte  se  vždy 
snížit rizika, nemůžete tím nic pokazit“.

Jaký je účel směrnic pro hodnocení?
Jsou určeny hlavně pro zabezpečení správné pre-

ventivní zdravotní opatrnosti. To se týká hlavně osob, 
které  potřebují  ochranu,  jako  jsou  děti,  starší  lidé, 
citlivé osoby, chronicky nemocné osoby, osoby s poru-
chou imunity, pacienti s rakovinou, atd. Samozřejmě, 
jsou též určené pro zdravé lidi, kteří mají na paměti, 
aby  jejich osobní expozice environmentálních riziko-
vých faktorů byly tak nízké, jak je to jen možné.

Jak vznikly směrnice pro hodnocení a na čem jsou 
založeny?

Byly vytvořeny na základě zkušeností. Pozorovali 
jsme,  jak  lidé,  hlavně  nemocní,  reagují,  pokud  byli 
pravidelně  vystaveni  stresovým  faktorům,  hlavně 
v  oddychových  oblastech,  na  dlouhou  dobu,  někdy 
i několik let. Následně byl stres odstraněn.

Proč jsou hodnoty směrnice Stavební Biologie tak 
nízké?

Nízké je relativní. Co se používá jako měřidlo? Pro-
tiotázka: Proč oficiální orgány navrhují takové vysoké 
hodnoty  expozic? Jen v porovnání  s  těmito astrono-
micky a nezodpovědně vysokými oficiálními a právně 
závaznými limity se zdají být naše hodnoty tak nízké, 
ale  nejsou  nízké  za  každou  cenu.  Požadujeme,  aby 
mohly být zrealizované v 95 % všech případů.

Příklady?
Pojďme  se  blíže  podívat  na  magnetická  střídavá 

pole. S ohledem na zdravotní problémy, TCO standart 
pro nízkoemisní počítačové monitory vyžaduje maxi-
málně 200 nT na pracovišti, mezinárodní studie varu-
jí před problémy jako Alzheimerova nemoc a mozkové 
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nádory  z hodnoty  200  nT.  A  po  přečtení  vědeckých 
studií z celého světa, WHO prohlašuje hodnoty 300-
400 nT jako „potenciální karcinogen“. V této souvislos-
ti jsou doporučení Stavební Biologie určitě rozumná, 
aspoň z preventivního pohledu zdravotní  opatrnosti: 
20 nT je považované za ideální, do 100 nT jako mírná 
anomálie, do 500 nT jako výrazná anomálie a cokoliv 
nad jako extrémní neakceptovatelné.

Oficiální,  právně  závazný  expoziční  limit  je  100 
000 nT (1000 mG), ať je tu výzkum WHO, nebo ne. To 
je to, co je nezodpovědné: ortodoxní věda nám říká, že 
300 nT představuje riziko rakoviny a zároveň 100 000 
nT je povolených, to je 333 krát víc!

Pojďme se blíže podívat na elektrická střídavá pole. 
Studie  ukazují,  že  dlouhodobá  expozice  při  10  V/m 
zvyšuje  riziko  dětské  leukémie,  rakoviny  a  dalších 
zdravotních problémů. Nízkoemisní počítačový moni-
tor standartně vyzařuje 10 V/m. Díky umístění síťo-
vých zásuvek a rozvodů v ložnici můžeme najít tento 
druh  pole  a  hodnoty  u  každé  třetí  postele  a  nejen 
tam. Stavební Biologie doporučuje 1 V/m a domnívá 
se, že 5 V/m je už  lehká anomálie, do 50 V/m  silná 
anomálie a cokoliv nad jako krajně neakceptovatelné. 
Zákonodárci  očekávají,  že  lidé  budou  dobře  snášet 
5000 V/m.

Co se děje při expozici elektromagnetickému záření 
(RF)?

10 000 000 mikrowattů na metr čtvereční je povo-
lených,  neuvěřitelné!  Už mnohokrát  to  bylo  vědecky 
dokázané, že při zlomku této úrovně se EEG aktivita 
mozku změní, zvýší se riziko vzniku nádoru, dochází 
k motorickým  chybám,  poškozují  se  nervy,  krevní 
buňky  se  shlukují,  imunitní  systém  se  dostane  do 
chaosu atd. Během dlouhodobé expozice lidé začnou 
reagovat subjektivními symptomy, nespočetně rozptý-
lenými zdravotními problémy, pocity nepohodlí, závra-
těmi, nesoustředěností, hučením v uších, nespavostí 
atd.

Vzhledem k tomu, že vědecké posouzení, které tvo-
ří základ pro limitní hodnoty expozice, se omezuje na 
tepelné účinky a zatím žádný jiný mechanismus účin-
ku není známý, nebo ho neuznává každý, dostáváme 
z toho chybný závěr: Když nedochází k ohřívání těla, 
neexistuje žádné riziko. Stavební Biologie ale nehraje 
jen na  této  vlnové délce, protože  lidé nejsou klobásy 
v mikrovlnné troubě. Doporučení Stavební Biologie je 
v úmyslu chránit před netermálními efekty, od poruch 
spánku, bolestí hlavy, nervových podráždění a tinni-
tu,  přes  imunitní  systém  a  poškození  buněk,  až  po 
kvalitu života. Při spánku, 0.1 µW/m2 je považovaný 
za ideální, do 10 µW/m2 jako lehká anomálie, do 1000 
µW/m2 jako silná anomálie a cokoliv nad jako krajně 
neakceptovatelné.

Každým dnem se nové další  technologie přidávají 
bez základního výzkumu. Vzhledem k rychlosti vývoje 
nových zařízení a technologií nemůžeme mít dostateč-
né zkušenosti, proto by měl být zvolen přístup před-
běžné opatrnosti. V této době je proto obzvlášť důležité 
dodržovat motto: „co možná nejméně!“

A co pulzní modulace, která byla zavedena s různý-
mi bezdrátovými technologiemi?

Jistě, měli bychom  jí  věnovat osobitou pozornost, 
preventivní opatrnost, když jde o pulzující modulova-
né nebo periodické signály (např. v případě mobilních 
telefonů, DECT bezdrátových telefonů) a o to víc, když 
jde  o  impulzy  extrémně nízkých  frekvencí,  kde  jsou 
právě aktivní naše mozkové vlny (např. WiFi).

Podle mého názoru by se měly  ještě více kriticky 
posoudit  (přihlédnout  k novějším  studiím  o  WIFI, 
např.  z července  2018).  Mnoho  lidí  si  při  používání 
zařízení  s  touto modulací  začíná  stěžovat  na  různé 
problémy (pro nárůst zdravotních potíží u dětí z WIFI 
Francie, Kypr a další státy zakázaly vyhláškou použí-
vání WIFI ve školách v roce 2015). Průmysl je šťastný. 
Lidé jsou ovečky.

Účinky, interakce?
Co  víme  o  jednotlivých  efektech?  Velmi  málo. 

A o interakci  mezi  různými  faktory?  Dokonce  ještě 
méně.  To  platí  nejen  pro  elektromagnetické  záření, 
ale  i  pro  všechny  ostatní  podkategorie  standardu. 
V matematice, jedna plus jedna rovná se dvě. V biolo-
gii se může rovnat 10, 20 nebo 50. Záření mobilního 
telefonu + konzervační přípravky na dřevo + blikání 
kompaktní  zářivky  +  plísně  a  amalgámové  výplně 
vytváří součet nedozírných problémů.

Je i Stavební Biologie vědou?
Stavební  biologie  je  věda,  protože  vykonává 

výzkum,  zjišťuje  skutečnosti,  informuje,  a  odhaluje 
pravdu. Metody jsou objektivní, transparentní, repro-
dukovatelné, vědecky podložené.

Vědomosti tvoří základ pro změny, zlepšení. Všech-
ny činnosti v rámci Stavební Biologie jsou založené na 
lidské potřebě, ne průmyslu, ne politice, ne  limitech 
nebo nařízení, ne výzkumu, který se ztratil v příliš-
ném množství teorie a který je zamotaný v pochybných 
vazbách.  Jsme  nezávislí  odborníci  a  nezajímáme  se 
o vědu, v které se ztrácí ohled na lidi, kde jsou nevy-
číslitelná rizika velkoryse přijata, kde se změní něco 
na přání pro nenasytný průmysl. V případě azbestu 
trvalo  100  roků  od  poznatků  spojených  s  rizikem 
rakoviny,  než  byly  první  přípustné  expoziční  limity 
vydány, a nakonec bylo použití azbestu celkově zaká-
zané. Stavební Biologie je nevyhnutelným doplňkem, 
průkopnickým  výzkumem.  Představuje  skutečnou 
praxi v reálném životě. Nabízí pragmatická, holistic-
ká, zodpovědná a nezávislá doporučení.

Kamil Pokorný, 
baubiolog a senzibil

Zdroj:  www.baubiologie.de,  Institut  pro  stavební 
biologii a udržitelnost.



16

Ž I V n O S T E n S k á   S E k c E
ETIcký kOdEx lÉČITElE

Již dříve u nás  i v cizině vyšly  různé etické 
kodexy  léčitelského  chování. Následující  etický 
kodex  se  vyznačuje  tím,  že  zohledňuje  souběh 
veřejné morálky tohoto povolání s právem. Stále 
se však jedná „jen“ o etický kodex, nikoli o práv-
ní předpis. Nejprve si ale řekněme pár slov úvo-
dem. A nakonec i něco na závěr.

1. nadání a lidské vlastnosti

Umělec, výzkumník, léčitel, stejně jako lékař 
mohou mít „nadání shůry“. Mohou být vybave-
ni  nebývalými  schopnostmi  ve  svých  oborech. 
Např.  medijní  schopností  samočinné  kresby 
určující  postižené  tělesné  orgány  bez  účastí 
vědomí a bez potřeby výtvarného talentu. Mluví-
me o životním poslání nebo o životním závazku 
k užitku všech. Přesto však mohou být nadaní 
lidé  třeba  hodně  na  peníze,  ješitní  anebo  mít 
jiné špatné lidské vlastnosti. Právě proto, že se 
jedná o lidské vlastnosti. A o naše možné sklony 
až závislosti. 

Samo  nadání  cizími  jazyky,  vytříbeným 
hudebním sluchem,  léčitelskou citlivostí anebo 
vloha k objevitelství, vynálezectví či učení jiných 
ještě  neznamená  lidskou  dokonalost.  Proto 
se  můžeme  setkávat  i  s léčiteli  protichůdných 
názorů na společnost či s léčiteli věřícími podle 
odlišných  náboženství.  Někteří  z nich  se  ani 
k žádnému společenskému náboženství nehlásí. 
V nadání sloužit lidem může individuálně spočí-
vat milost odčinění zlého.

Významnou  roli  sehrává  obyčejné  lidské 
cítění. Zračí se v něm zralost osobnosti. Poznat 
ji  můžeme  podle  vnějších  projevů.  Důsledkem 
bývá míra důvěryhodnosti a vážnosti osoby léči-
tele  v očích  veřejnosti.  Vedle  obecné  známosti 
jeho vědění a dovednosti skrze dosažené výsled-
ky. 

Vzpomeňme  památky  svatořečených  léčite-
lek,  jako  byly  Hildegard  von  Bingen,  učitelka 
církve, Anežka Česká, princezna Přemyslovna, 
nebo Zdislava  z Lemberka. Památky některých 
našich  nedávno  zesnulých  léčitelů  připomínají 
pamětní desky vděčných lidí, měst a obcí.

Za léčitele se ale u nás může vydávat i kdeja-
ký podvodník anebo člověk neznalý. Stačí, aby 
si  osvojil  pár  rituálů  a  povšechných  znalostí 
a vytvořil atmosféru závislosti na sobě samém. 
Například  vyvoláním  obav  o  život.  Může  jít 
i o atmosféru rádoby  léčby pomocí  technických 
přístrojů s neznámou mírou šance na uzdrave-
ní. Sama víra bez vědění nemusí stačit. Tak  je 
tomu ve všech oborech. Lidské špatnosti neznají 
profesní hranice. Dokonce ani tehdy, dotýkají-li 
se nemocí oslabených lidí. 

Podvodný  úmysl  nebo  bezohlednost  tvoří 
vnitřní  stav člověka. Usuzovat na ně  rozumem 
proto  můžeme  jen  podle  vnějších  okolností. 
Bývá  proto  ve  vlastním zájmu  klienta,  aby  byl 
schopen  dobře  vnímat  svůj  varovný  „vnitřní 
hlas“. Mnohdy bleskově napoví, co by jinak vyšlo 
najevo až po čase. Měli bychom v prvé řadě znát 
sami sebe. To nás nic nestojí.

2. Etické kodexy

Právní  pravidla  nemohou  postihnout  všech-
na  chování.  Není  to  ani  účelem  státu.  Proto  
sehrávají společenskou roli též pravidla veřejné 
morálky.  Patří  sem  psané  či  nepsané  zásady 
profesní  etiky.  Vedle  pravidel  náboženských. 
Mravnost  a  právnost  se  v  mnohém  prolínají. 
Vzpomeňme  právní  pojmy  jako  je  svědomí, 
přesvědčení,  lidskost,  slušnost,  poctivost,  cito-
vý,  rozumový  a  mravní  vývoj,  vysoký  morální 
charakter,  odpovědnost,  dobré  mravy  či  dobré 
mravy soutěže v hospodářském styku. Jedná se 
o hodnoty souběžně chráněné právem a morál-
kou (i náboženstvím).

Zprotivení se veřejné morálce povolání je stí-
háno odsudkem až vyobcováním z profesní obce. 
Souběžně se může jednat o porušení zákonné či 
smluvní povinnosti.

Etické kodexy bývají někdy spojeny s odbor-
nými pravidly příslušných oborů; např. v evrop-
ské a české technické normalizaci (ČSN EN). Na 
mysli máme standardy zdravotní péče poskyto-
vané chiropraktiky nebo standardy osteopatické 
zdravotní péče. V obou případech se u nás jedná 
o léčitelské služby. 

Živnostenská společenstva a jiné spolky slouží 
k dbání o pověst léčitelského stavu. Jejich dob-
rovolní členové se proto právně a morálně zava-
zují dodržovat etické kodexy. Chování se podle 
etického kodexu může představovat i požadavek 
zaměstnavatele  na  řádný  výkon  práce  podle 
zákoníku práce; např. u pomocných sil.

O  jaké  zásady  léčitelského  chování  se  jed-
ná?  Uveďme  si  je  všeobecně  bez  ohledu  na 
obory.  Zahrnujeme  hledisko  jak  metafyzické, 
tak  spotřebitelské  a  tržní.  Východiskem  slouží 
zveřejněný  etický  kodex  filipínského  duchovní-
ho léčitelství, spjatého s křesťanským nábožen-
stvím, vypracovaný loni dvěma českými spolky.

Eticky vzato, poskytovatel léčitelských služeb 
se má chovat zejména:

Pokorně  před  věčným  Zdrojem  blahodár-
ného léčivého působení na lidech nezávislé 
přírodní  síly  s vědomím  svého  prostřed-
nictví, 

Cituplně,  vnímavě,  trpělivě  a  klientovi 
naslouchavě, přívětivě, milosrdně, citlivě a 
soucitně, myšlenkově  čistě,  s dobrou vůlí 

•

•
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a obezřetně, jakož i s vysvětlením; dobro-
dějným skutkem lásky, 

Vědoucně, nikoli vševědoucně, a svědomi-
tě, podle svého nejlepšího vědomí a svědo-
mí, včetně vědomí mezí svých schopností, 
znalostí a dovedností; bez pověrčivosti, 

Zdravě  sebevědomě  a  věcně,  skromně, 
bez vychloubání a bez přeceňování svých 
schopností,  bez  sebeokouzlení  svými 
schopnostmi,  znalostmi  nebo  dovednost-
mi, bez jejich zveličování nebo nadsazová-
ní či vydávání se za „zázračného léčitele“,

Důvěryhodně  a  vážně  s přispěním 
k ovzduší  důvěry,  bezpečí,  klidu  a  štěstí; 
bez neurvalostí a bez vystrašování, 

Odborně odpovědně, znale a pečlivě i podle 
pravidel svého oboru; též dovedně,

Rovnoprávně a bez přímé či nepřímé dis-
kriminace klientů,

Bez  zastírání  povahy  služby,  jejích  vlast-
ností nebo principu činnosti a bez vyvolá-
ní klamné představy o nich,

Bez  odkazování  na  služby  poskytnuté 
obecně známým lidem a bez dovolávání se 
těchto lidí,

S poučeným souhlasem klienta; bez vyvi-
nutí nátlaku či jiného přímého nebo nepří-
mého ovlivňování včetně přemlouvání, bez 
uvedení  v omyl  a  bez  vyvolání  planých 
nadějí  nebo  nesplnitelných  očekávání, 
bez  vyvolání  závislosti,  a  to  ani  určením 
počtu  služeb  nebo  jednotlivých  zákroků 
již  předem,  bez  slibování  nebo  vzbuzení 
očekávání vyléčení nebo úlevy či zlepšení 
nebo zachování zdraví nebo pohody (kromě 
možného terapeutického povzbuzení),

Bez  sdělování  časově,  prostorově  nebo 
jinak  neurčených  zjištění  anebo  zjištění 
jen povšechných  nezohledňujících  indivi-
dualitu klienta a bez ponechávání klienta 
v ovzduší nejistoty či pod mrakem nevědě-
ní, 

Bez zneužití klientovy důvěry nebo získa-
ných citlivých či jiných údajů o něm,

Mlčenlivě o osobách, záležitostech a zdra-
votním  stavu  klientů;  služby  jsou  důvěr-
né,

Dbale o vlastní morální charakter,

Mravně i ve shodě s dobrými mravy a veřej-
nou morálkou včetně veřejné morálky své-
ho povolání, slušně a poctivě,

Stavovsky  čestně,  dbajíc  dobrého  jména 
léčitelského stavu, pověsti zaměstnavatele 
i dobrého jména vlastního, bez zpronevěře-
ní se stavovské nebo vlastní cti, 

•

•

•

•

•

•

•

•

•

•

•

•

•

•

S přispíváním  k dobrému  obrazu  léčitel-
ství v očích veřejnosti,

Laskavě, vstřícně a ohleduplně i na potře-
by mužů nebo žen či dětí,

Ohleduplně na životní prostředí,

S vystříháním se používání  svých schop-
ností pro zábavu nebo k ukojení zvědavos-
ti či k upoutání pozornosti,

Bez  zbytečného  protahování  nebo  opako-
vání služby či jednotlivých úkonů, 

Bez  zamlčování  eventuálního  omezení 
nebo  ztráty  svých  zvláštních  osobních 
schopností (ztráty způsobilosti),

S respektem  k projeveným  přáním  klien-
ta,

S respektem k přirozeným právům klienta 
spjatým s jeho osobností  včetně  respektu 
k jeho právu na soukromí, 

S respektem  k dalším  právům  a  právním 
zájmům klienta včetně uznávání jeho svo-
bodné  vůle  odvolat  souhlas  se  zákrokem 
a uznávání jeho práva odstoupit od smlou-
vy,

S respektem k právům a právním zájmům 
zaměstnavatele, jiných zaměstnanců nebo 
dalších osob použitých zaměstnavatelem, 

S respektem k právům a právním zájmům 
jiných  osob  poskytujících  shodné  nebo 
podobné služby či prodávajících shodné či 
podobné  výrobky  i  na  stejném  či  srovna-
telném hospodářském  trhu  (konkurenční 
respekt),

Bez  lékařského  nebo  jiného  zdravot-
nického  stanovování  diagnóz  nemocí 
a přidružených  zdravotních  problémů 
(statistické  klasifikace)  a  bez  používání 
takové  prevence  nemoci  či  přidruženého 
zdravotního  problému  anebo  takových 
léčebných postupů; služby  jsou  léčitelské 
podle  pravidel  příslušného  léčitelského 
oboru, 

Bez vyvolání dojmu, že se jedná o zdravotní 
službu, zdravotnické povolání, zdravotnic-
ké zařízení nebo zdravotnickou metodu,

Bez zlehčování příslušníků zdravotnických 
povolání nebo duchovních či  jejich stavu, 
jakož  i  bez  zlehčování  příslušníků  jiných 
pomáhajících povolání nebo jejich stavu,

Součinně  v poměru  ke  známým  zdravot-
ním službám, jiným léčitelským službám, 
službám  rozvoje  osobnosti  nebo  dalším 
službám  či  k  duchovní  péči,  poskytova-
ným klientovi třetími osobami,

•

•

•

•

•

•

•

•

•

•

•

•

•

•

•
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Bez odvádění klienta od  jeho svobodného 
přijímání  jiných služeb  týkajících se  jeho 
zdraví nebo pohody,

Bez  obtěžování  klienta  dotěrnými  nebo 
jinak nevhodnými či nepřiměřeně zatěžu-
jícími  nebo nadbytečnými požadavky,

Bez dotěrné nebo jinak nevhodné či nepři-
měřené  nabídky  služeb,  jejich  reklamy 
nebo  propagace,  bez  zavádějící  reklamy 
s příslibem  úspěchu  nebo  povyšující 
reklamy  s odkazy  na  ocenění  či  děkovné 
dopisy  nebo  na  specializaci  na  určitou 
nemoc či jinak zavádějící, bez reklamního 
zveličování ne bo nadsazování,

Bez nadměrné komercializace služeb pře-
sahující míru nezbytně nutnou k běžnému 
hospodářskému nebo jinému společenské-
mu uplatnění,

„Za  peníze,  nikoli  však  pro  peníze“,  bez 
ziskuchtivosti,

S přihlédnutím  k osobním  nebo majetko-
vým  poměrům  klienta  tak,  aby  mu  jeho 
poměry nebyly překážkou přístupu k čer-
pání služby.

3. Za peníze, nikoli však pro peníze

  Zastavme  se  u  přiměřené  ceny  léčitelské 
služby  jako  spravedlivé  odměny.  Na  počátku 
někdy  stojí  společensko-nábožensky  zkreslená 
představa  o  tom,  co  znamená nadání,  vrozená 
či  samovolně  nabytá  vloha,  jakož  i  nezbytná 
píle  a  činorodost.  A  jaký  je  skutečný  význam 
některých  biblických  zápisů  a  vůbec  „darů  do 
života“. 

Vyrovnání mezi braním a dáváním patří mezi 
přirozené  zákony  světa na poli  ducha  i hmoty. 
Místo proto má i ve společnosti. Léčitel klientovi 
„dává“,  i  kdyby mu  jen  osobně  zpřístupnil  tok 
přírodní  síly  po  způsobu  léčivého magnetismu 
bez čehokoli dalšího. Umělec také „dává“ plody 
svého  nadání  obecenstvu.  Stejně  jako  kdoko-
li  jiný  nadaný  osobní  schopností.  Zapotřebí  je 
ovšem i rozvíjející píle a činorodost.

Potřeby  živobytí,  aniž  by  došlo  k hmotné 
nouzi, a úhrad nákladů jsou lidské. Odpovídají 
obecně uznávané právní a morální zásadě sluš-
nosti. Postrádá proto význam, aby cena léčitelské 
péče byla zastírána či obcházena dary, příspěv-
ky,  sbírkami,  dobrovolným  vstupným apod.  Po 
nikom  nelze  spravedlivě  požadovat,  aby  kvůli 
pilnému  uplatňování  svého  nadání  žil  z úspor 
anebo  z výnosů  svého majetku,  má-li  jaké.  Po 
léčiteli nelze chtít, aby se živil jiným povoláním 
a  léčitelství  se  věnoval  až  ve  chvílích  volného 
času na úkor svého oddechu, a  tím  i vlastního 
zdraví. 

•

•

•

•

•

•

Kdo  chce  péči, má  za ni  dáti.  I  bezdomovec 
může  zaplatit,  co mu  jeho  stav umožní. Anebo 
může vypomoci třeba úklidem. Zvláště, přidá-li 
k tomu  upřímně  děkovný  úsměv.  Slevy  z ceny 
podle zásad lidskosti jsou jistě možné. 

Bylo  by  opovážlivé  a  nemravné  očekávat, 
že  zdarma  dostanu  někým  vynaloženou  péči 
o  sebe, když  jsem si neduh  třeba  sám přivodil 
např. špatnou životosprávou. I zdravotní služby 
si  platíme,  ač  zpravidla  nepřímo  pojistným  na 
veřejné zdravotní pojištění.

V socialistickém  režimu  u  nás  však  byla 
právní  situace  zcela  jiná.  Jakékoli  nedovolené 
soukromé  podnikání  ve  větším  rozsahu  bylo 
trestné.  „Dovolit“  je  v léčitelském  případě  ale 
nebylo  chtěné.  Proto  lidé  odevzdávali  „dary 
z vděčnosti“. Léčitelství se bralo za úsluhu mimo 
právo. V úvahu sice právně přicházela občanská 
výpomoc, avšak narážela na trestní meze. Tato 
doba je pryč. Každý léčitel se může rozhodnout, 
jak bude konat podle okolností.

4. Fondy prevence

Některé německé nemocniční pokladny nebo 
zdravotní pojišťovny nabízejí smluvní připojiště-
ní úhrad léčitelských zdravotních výkonů. U nás 
to  není  možné.  Sama možnost  smluvního  při-
pojištění  k zákonnému  zdravotnímu  pojištění, 
známá z let 1991 až 1997, byla  u nás zrušena, 
aniž se mohla rozvinout. 

V současnosti  lze  u  nás  hradit  náklady  na 
léčitelské služby zdravotními pojišťovnami z fon-
dů  prevence,  pokud  je  zřídily.  A  to  v souladu 
s účelem těchto  fondů;  tzn. v rámci patřičných 
projektů.  V  úvahu  přicházejí  projekty  podpory 
zdraví  a  zdravého  způsobu  života  pojištěnců. 
V praxi  se  s  tím u úhrad  léčitelských nákladů 
ale  běžně  nesetkáváme.  Odvisí  to  od  přístupu 
zdravotních  pojišťoven  ke  svým  pojištěncům. 
Zakázáno  to není. Chybí  však  větší  tlak pojiš-
těnců. 

Limitovaně se hradí např. náklady na nákup 
vitaminů, doplňků stravy či náklady sportovní 
pohybové činnosti jako je jóga, fitness, plavání, 
ale i náklady soukromých očkování. 

Prof. JUDr. Ivo Telec, CSc.

Autor je vedoucím katedry soukromého 
práva a civilního procesu Právnické fakulty 

Univerzity Palackého v Olomouci, 
mezinárodním rozhodcem a advokátem.

Původně vyšlo v Regeneraci, 2021, č. 3, s. 40 
– 42, v seriálu Léčitelé a právo. Pro toto vydání 
mírně rozšířeno.



19

n E u V ě ř I T E l n É ,  n E V y S V ě T l I T E l n É ?
nEuVěřITElnÉ, nEVySVěTlITElnÉ?

Z televisních pořadů
Sešit 13

Ing. Jaromír Kapinus, rodák z Lázu u Morav-
ských Budějovic, žijící dlouhá  léta ve Vídni, člen 
České  psychoenergetické  společnosti  v  Praze, 
autor  publikací  Nadhmotný  svět,  úvod  do  para-
psychologie a Psychokinetické jevy, které věnoval 
této  společnosti,  věnuje  tuto  publikaci  českému 
čtenáři  za účelem  rozvíjení  zájmu o psychoener-
getickou vědu a o její popularizaci. 

Vedení  České  psychoenergetické  společnosti 
plní jeho přání.

nepochopite1né věci

V  tomto  článku,  který  jedná  o  skutečném 
případu,  který  se  stal  vedoucímu  skupiny  para-
psychologů Derekovi Rainovi, se setkáváme opět 
s negativními  energiemi  v  prostoru  kolem  nás. 
Tento případ byl vysílaný v  televizní sérii polter-
geist 18. 10. 1998 pod názvem Ztracený syn.

Ztracený syn

Notář  dr.  Swinburne  poslal  Derekovi  Rainovi 
urnu  s  popelem  jeho  před  20  lety  zemřelé  pří-
telkyně  Lory Dumontové.  Tato  byla  před 20  lety 
milenkou Dereka a Derek neustále na ni vzpomí-
nal. Má ještě schovanou polovinu amuletu, otisku 
listu na zkamenělém bahně. Našli  tuto  fosilii na 
břehu řeky a polovinu si ponechala Lora. Lora byla 
však velmi negativní povahy, zlostná a nenávist-
ná a s Derekem se  rozešla. Derek  sype popel  do 
řeky  a  je  při  tom  pozorován  mladým  mužem, 
který  chce  s  ním mluvit  a  který  se  představuje 
jako Lukas Dumont a říká, že je jeho syn. Říká, že 
Lora Dumontová byla jeho matka a že zemřela při 
jeho narození před 20 lety. Jako důkaz své identi-
ty předává Derekovi tu druhou polovinu amuletu 
po  své matce.  Tento mladík  je  velmi  vtíravý,  ale 
Derek je na pochybách, nevěděl tehdy, že Lora od 
něho  očekává  dítě.  Vezme  Lukase  do  střediska 
a představí ho parapsychologům jako svého syna. 
Parapsychologové  tomuto  vtíravému  mladíkovi 
ale  nevěří.  Derek  vytáhne  ze  svého  stolu  starý 
památník Lory, ale tam není o těhotenství žádný 
záznam. Zamkne stůl a odejde. Mladík si otevře 
stůl a prohlíží památník, zda tam nejsou pro něho 
důležité informace. 

Nick trénuje stínový box a Lucas ho pozoruje. 
Nabídne se mu jako partner pro box a postaví se 
hned do bojové pozice. Napadne Nicka, ale  tento 
ho dvakrát pošle na zem a na jeho ruce se objeví 
krev  z nosu Lukase. Úmyslem Nicka bylo  zjistit, 
jakou  krevní  skupinu má  Lukas  a  srovnat  ji  se 
skupinou  Dereka.  Při  ana1ýze  krve  se  zjistí,  že 
krevní  skupiny  se  rozlišují  a  objeví  se  záhadná 
tělíska pohybující  se  různými  směry a  to popírá 
normální složení krve. Derek se ptá v nemocnici 
a zjistí že 13. 1. 1976 porodila Elisabeth Dumon-
tová  chlapce,  kterému  bylo  dáno  jméno  Lukas. 

Jako  otec  byl  matkou  uveden  Derek  Rain.  Není 
tedy  pochyby,  tento  dvacetiletý mladík  Lukas  je 
jeho synem. Alexandra a Rachel prošetřují identi-
tu  tohoto  velmi  podivného  syna.  Jedou  k notáři 
Swinburneovi  a  zjistí,  že  tento  před  3  týdny 
zemřel,  údajně  sebevraždou.  Vidí  nyní  nesrov-
nalost s odesláním urny s popelem, kterou tento 
notář před několika dny Derekovi odeslal. Jedou 
potom k lékaři dr. Raichlingovi, který podle údajů 
nemocnice  Lore  tehdy  pomáhal  při  porodu.  Ten 
žije nyní v psychiatrickém ústavu a trpí záchvaty 
strachu a hrůzy. Tento lékař si vzpomíná, že Lora 
Dupontová s dítětem jsou už 20 let mrtvi, že mat-
ka ve  stavu, který  se nedá vysvětlit,  zabila  sebe 
i dítě. Má z toho ještě nyní hrůzu, říká, že všude 
bylo plno krve a nechce o tom dále m1uvit. Tímto 
zjistí Rachel Corriganová s Alexandrou, že mladík 
Lukas není  synem Dereka  a  chtějí  upozornit  na 
nebezpečí, ve kterém se Derek nachází. 

Derek  s  Lukasem  se  rozhodnou  podniknout 
plavbu člunem po divoké vodě. Lukas chce neu-
stále  tuto  dobrodružnou  cestu  podniknout.  Po 
cestě  se  Derek  zastaví  v  klášteře  u  své  sestry 
Ingrid, která  je  tam řádovou sestrou. Sestra mu 
říká,  že  je  Derekovi  podobný,  ale  mladík  se  jí 
zřejmě nelíbí, jako by vnímala zlého ducha, který 
mladíka ovládá. Chápe se svého kříže a Lukas se 
hned  chová  odmítavě  a  nepřátelsky  ke  své  tetě. 
Přijdou k  divoké  vodě,  ale  svahy  k  vodě  jsou už 
pokryté sněhem a voda je už ledová. Derek, který 
už dříve dělal s Lorou projížďky po divoké vodě, 
se zná s Justinem, průvodcem po těchto vodách. 
Vyhledá  Justina,  ale  ten  říká,  že  k  divoké  vodě 
mohou jet až ráno, teď že už je pozdě. Lukas však 
naléhá na okamžitý odjezd, přenocují tedy v biva-
cích. V noci vstane Lukas, jde do bivaku Justina, 
zlomí mu prudkým trhnutím hlavy vaz a zatáhne 
mrtvého do vody. Slyšel před tím večer od Justina, 
jak  říká Derekovi,  že  tehdy  Lora Dumontová  ho 
prosila, aby jí řekl o dobrém lékaři. Justin jí řekl, 
aby navštívila dr. Reichlingera v nemocnici. Lucas 
se obával, že Justine bude stát při Derekovi a oba 
budou proti němu. Ráno hledá Derek Justina, ale 
ten  je  pryč  ze  svého  bivaku.  Dalekohledem  vidí 
něco na druhé straně u břehu řeky. Sedne ihned 
s Lukasem  do  gumového  člunu  a jedou  k  tomu 
místu,  kde najdou Justina mrtvého.  Při  vytaho-
vání  do  člunu  jsou  zachyceni  silným  proudem 
řeky a  jejich  člun se převrátí. Oba  jsou unášeni 
ledovou  vodou. Derek  se  dostane na mělčinu  ke 
břehu a hledá Lukase. Najde ho dále u břehu sko-
ro  utopeného  a  přivede  ho  zase  k  životu.  Potom 
rozdělají oheň, aby se zahřáli a osušili. Derek říká 
Lukasovi, že ví, že on není  jeho syn, že jeho syn 
zemřel s matkou před 20 lety, že se to dozvěděl od 
Justina ihned na začátku. Lukas se rozzuří, že je 
odhalen a napadne Dereka. Vyvine nadpřirozenou 
sílu a při zápase na život a na smrt oba spadnou 
do řeky. V těžkém boji ve vodě zvítězí silnější De-
rek a drží Lukase pod vodou, až se tento nehýbe. 
Pak se potácí ke břehu a k ohni. 

Parapsychologové kteří už zjistili podvod mla-
díka  a  jeho  úmysl  zabít  Dereka  a  dostat  se  do 
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skupiny na jeho místo, hledají ve vrtulníku Dere-
ka a když se už za šera chtějí vrátit, upozorní  je 
oheň.na místo, kde se asi Derek nachází. Vezmou 
ho  na  palubu  a  všichni.  se  vrací  na  základnu. 
Několik slov ještě na vysvětlenou o účelu návštěvy 
Lukase, tohoto „ztraceného syna“ Dereka. 

Lora Dumontová se svou zlostnou a nesnášen-
livou  povahou  je  před  20  lety  Derekem  poslána 
pryč z jejich střediska, přestože Derek ji měl rád. 
Je těhotná s Derekem, tomuto však nic neřekne. 
Její  duševno  je  naplněno  myšlenkami  pomsty 
na Derekovi  a  velmi  negativními  emocemi. Když 
potom  v  návalu  šílené  nenávisti  a  zloby  učiní 
konec  svému  životu  a  životu  svého  syna,  je  její 
duševno včetně všech emocí patrně inkarnováno 
do  embrya  rodičů  také  s  negativním  duševnem. 
Jejich syn Lukas, který se před 20 roky narodil, 
byl v podstatě výplodem zlého ducha. Jeho krevní 
obraz byl zcela jiný než u normálních lidí a zabí-
jet lidi bylo patrně pro něho stanoveným úkolem. 
Podobně  i  lež  a  podvod  byly  pro  něho  samozřej-
mostí. A tento negativní výplod zla se snažil o roz-
šiřování  negativní  energie  a  získáváni  duševen 
lidí pro negativní sféru. U tohoto mladíka se může 
předpokládat  posedlost  zlým  duchem  od  jeho 
narození. Jako posedlý ovládal mladík schopnost 
znásobit  svou  tělesnou  sílu  a měl  paranormální 
schopnosti  včetně  psychokineze  a materializace. 
Poněvadž  v  něm  bylo  reinkarnováno  nenávistné 
duševno  Lory  Dumontové  v  okamžiku  její  smr-
ti,  zaměřil  se na  likvidaci Dereka,  jako původce 
„neštěstí“ Lory Dumontavé. Zabil notáře dr. Swin-
burna, který mohl parapsychologům dát pravdivé 
informace a urnu popelem notáře poslal Dereko-
vi  jménem  notáře.  Zabil  Justina,  přítele  Dereka 
a byl  schopen  zabíjet  lidi,  kteří mu stáli  v cestě. 
A co astrální tělo tohoto utopeného Lukase, toho-
to  výplodu  zlých  duševen?  Zajisté  rozmnožilo 
řady negativních energií v záhrobí a patrně se pro 
vysoce negativní energii stal zase zlým duchem se 
zvláštními úkoly v „hierarchii“ zlých duchů. 

V  televizní  sérii  X-Factor  byly  v  říjnu  1998 
uváděny  tyto  skutečné  případy:  Pes  slepce,  Hra 
v poker,  Reportér,  Anděl,  Prohlížecí  kamera 
a Graffiti.

 Pes slepec

Lood  Weeks,  slepý  starý  muž  černé  pleti  má 
slepeckého psa, kterému říká Buff. Tento klidný 
a  tichý  pes  je  zřejmě  nadán  prekognicí.  Dovede 
kratší dobu před nástupem události, v těchto pří-
padech smrti člověka, tuto událost vytím ohlásit. 
Weeks žije v obytném domě, kde je více nájemníků 
a pes ho vždy bezpečně provází přes ulici. Jedno-
ho večera, začne tento jinak klidný pes výt. Oby-
vatelé domu si stěžují u domovníka Ricka. Příští 
den najdou jednoho nájemníka mrtvého, oběsil se 
v  ranních hodinách. A  tak  to  jde dále. Buff vyje 
večer a ráno najdou dalšího nájemníka mrtvého, 
také oběšeného. Po dalším vytí psa utrpí za něko-
lik hodin jeden z nájemníků srdeční infarkt. Lidé 
se už starému slepému muži a jeho psovi vyhýbají 

a  nikdo  s  ním  nemluví.  Weeks  se  rozhodne,  že 
se z domu vystěhuje. Vezme si své věci a odchází 
se psem. Před domem ho zastaví domovník Rick 
a hovoří  s ním.  Náhle  začne  pes  výt.  Domovník 
Rick zemře v odpoledních hodinách. Weeks našel 
pro sebe a psa nový útulek a doufá, že osudné vytí 
psa už přestane. Večer však začne pes výt znovu. 
Příští  den  při  přecházení  ulice  jsou  oba, Weeks 
i pes Buff přejeti nákladním autem a zahynou. 

Zmínil jsem se už dříve o tom, že zvířata mají 
také  svůj  duševní  svět,  přestože  dříve  panoval 
názor,  že  zvířata  nemají  žádnou  duši,  že  jsou 
vedena jenom instinkty a svými smysly. Po mno-
ha důkazech  se  však  objevil  duševní  svět  zvířat 
a  jejich schopnost vnímat mimosmyslově pomocí 
telepatie a jasnovidectví. Jsou však i časté případy 
prekognice, předvídání budoucích událostí, které 
svou přesností člověka udivují. Citlivostí vnímání 
převyšuje zvíře člověka a mnohdy i citlivé přístroje 
pro záznam jevů. V tomto případě to bylo prekogni-
tivní vnímání slepeckého psa, který nemilosrdně 
oznamoval konec životního programu u obyvatelů 
domu,  ale  i  u  svého  vlastního. Nebo  to  poslední 
vytí oznamovalo jen: konec života jeho pána a pes 
ho v hodině tragické nehody nechtěl opustit? I to 
je  zde možné, nejedná-li  se o pravou prekognici, 
kde příchod události se nedá varováním zamezit. 
Pes jako průvodce slepého člověka měl už z tohoto 
důvodu zvýšenou sensibilitu vnímání.

hra v poker

Lucky, majitel  hostince,  je  nadšeným hráčem 
pokeru.  Jenže  jemu  nešlo  nikdy  o  hru  v karty, 
šlo mu víceméně o  to, aby si on a  jeho kumpáni 
vyhlédli  vždy nějakého společníka do hry a  tuto 
oběť pořádně oškubali. Dorozumívá se s kumpány 
a kibici různými slovy při hovoru a takto za pomoci 
zrcadel ví přesně, jaké karty oběť má. I když oběť 
má dobré karty, má Lucky pod stolem připravené 
ještě  lepší. A  tak  je každá oběť  (bez ohledu  jaké 
karty má) obraná o poslední peníze. Tak je i pan 
Walley, který sem poslední dobou zašel si zahrát 
v  poker,  nejnovější  obětí  Luckyho  a  je  obrán  o 
poslední  peníze  a  dokonce  i  o  zlaté  hodinky  s 
řetízkem, které dostal  jako dar ke svatbě od své 
manželky. Walley kumpány napadá pro falešnou 
hru, ale tito ho vyhodí z hostince. Walley odchází 
bez peněz a bez hodinek a  je  z  toho zoufalý,  jak 
má manželce  tuto  ztrátu  vysvětlit,  a hlavně  jak 
jí vysvětlí, že zastavil i její zlaté hodinky, rodinný 
klenot,  kterého  si  velmi  vážila  a  který  pocházel 
od  jejího  pradědečka,  spravedlivého  a  přísného 
soudce  Roy  Biena.  A  tento  zoufalý  stav  Walleye 
a emoce jeho ženy patrně zapůsobily svojí energií 
do záhrobí k zemřelému soudci. 

3. 6. l997, jeden týden po tom, co Walleye vyho-
dili z hostince, přichází do hostince starý muž se 
šedivým  vousem,  doprovázen  na  každém  kroku 
svým  psem. Muž  se  chce  zúčastnit  hry  v poker. 
Lucky  vidí  zase  šanci  někoho  obrat  o  peníze. 
Nějak mu sice ten starý muž připadá známý, ale 
nepozastavuje se nad tím. Připraví si hru, rezerv-
ní  označené  karty,  a  chystá  se  zase  s  vervou 

protivníka obrat co nejrychleji o peníze. Pes sedí 
vedle starého pána a bedlivě sleduje každý pohyb 
Luckyho  a  při  podezřelém  pohybu  Luckyho  zle 
zavrčí a chce ho napadnout. Lucky se kroutí, ale 
nemůže  najít  žádný  způsob,  jak  protivníka  obe-
hrát. Zdá se dokonce, že pes jasnovidecky vnímá 
karty protivníků a telepaticky vyrozumívá svého 
pána. V každém případě starý muž vyhrává neu-
stále a když zůstane u stolu s Luckym sám, obere 
ho  o  všechny  peníze,  které  Lucky  má  a hlavně 
také o zlaté hodinky, které Lucky odebral Walley-
mu. Potom vstane, připevní zlaté hodinky ke své 
kapsičce, uhodí Luckym značenou kartou na stůl 
a říká mu: „Běda ti, jestliže tě ještě jednou dopad-
nu  při  podvodné  hře!“  A  pak  i  se  psem  odchází 
z hostince.  Lucky  vstane  od  stolu  zcela  šokován 
v obavách  o  svou  další  existenci.  Podívá  se  bez-
děčně  nad  vchod  do  svého  hostince  a  s  hrůzou 
zjistí, že na stěně visí obraz tohoto starého muže, 
který mu vzal veškeré jeho úspory, který s ním teď 
hrál poker. Tento starý obraz z roku 1902 ukazuje 
přísného a spravedlivého soudce Roy Biena s jeho 
psem, s tím psem, který starého pána doprovázel 
na každém kroku a chránil před podvodnou hrou 
Luckyho. Na  jeho  vestě  visí  zlaté  hodinky,  které 
soudce  drží  v  ruce,  přesně  tytéž  zlaté  hodinky, 
které Walleym odebral při podvodné hře. 

Pro Walleye, muže pravnučky soudce Roy Bie-
na a jeho ženu byla to pomoc zemřelého, spraved-
livého a přísného soudce ze záhrobí. Emocionální 
stav Walleye a jeho manželky zapůsobily energe-
ticky na záznamy duševní energie v astrálním těle 
zemřelého  příbuzného,  Emocionálním  vyvoláva-
čem zjevení fantomu soudce a jeho psa byly tyto 
zlaté hodinky, označené za života soudce silnými 
emocionálními záznamy soudce. Materiál hodinek 
s těmito emocionálními záznamy soudce v podobě 
energie  vešel  ve  styk  na  základě  stejné  frekven-
ce  záznamů  s  energií  emocionálních  záznamů 
zemřelého a plnil zde úlohu komunikačního fak-
toru.  Způsobil  tedy  fantomární  zjevení  soudce 
a jeho psa. Tato zjevení se materializovala na bio-
plazmatické  energii  žijících  lidí. Materializovaná 
zjevení soudce Roy Biena a jeho psa, domlouvající 
se  navzájem pomocí  telepatie,  se  objevila  v  hos-
tinci podvodníka Luckyho, aby učinila konec jeho 
podvodům. 

reportér

Píšeme  rok  l883.  Jack  Hogan  je  reportérem 
v nakladatelství  ve  Philadelphii.  Všechny  zprávy 
jsou sdělovány přes Morseův aparát. Jack by rád 
jednou  napsal  dobrý  článek,  ale  nic  se  neděje, 
zprávy  nepřicházejí.  Jack  zůstane  u  Morseova 
aparátu, usne a zdá se mu o výbuchu vulkánu, kde 
se potopí celý ostrov a zahubí celý kmen domorod-
ců Polypei. Probudí se a zaznamená všechno na 
papír, ale  je  tak unaven,  že  jde domů se vyspat. 
List s povídkou nechá v psacím stroji. Jeho šéfovi, 
panu Treppelovi se povídka velmi líbí. Jack přijde 
pozdě do firmy a šéf mu říká,  že se mu povídka 
líbí, ale Jack tvrdí, že je to vymyšlené, že se mu o 
tom zdálo. Dříve, než může šéf povídku stáhnout z 

tisku, přijde přes Morseův aparát hlášení o výbu-
chu  sopky  Krakatoa  západně  od  Jávy  a  zničení 
celého  ostrova  s  kmenem  Polypeiů.  O obrovské 
vlně,  která  zasáhla  kontinenty,  všechno  přesně 
tak, jak psal Jack podle svého jasnovideckého snu. 
U reportéra Jacka to bylo prekognitivní vidění do 
budoucna krátce před nástupem události. Událos-
ti z budoucnosti, zaznamenání nepatrných částic 
v univerzu na  základě  vyzařování  energetických 
dějů ve hmotě před katastrofou a šířící se k nám 
z univerza, byly zachyceny podvědomím Jacka ve 
spánku a objevily se na jeho vnitřní obrazovce, na 
sítnici jeho očí, jako obrazy z budoucnosti. 

Anděl

Mladá dívka, Pat McGyver má dovolenou a chce 
na týden letět na Tahiti. Létá ráda a neměla nikdy 
strach. Stevardka jí ukazuje její místo v první tří-
dě, řada 3B. Tato první třída byla omylem cestov-
ní kanceláře, ale příjemným pro Pat. Přichází opět 
stevardka a říká jí, že její místo není u okna, ale 
při  chodbě.  Pat  se  posadí  tedy  pryč  od  okna na 
místo vedle chodby. Vedle ní k oknu si sedne cizí 
muž. Chodbou přichází  kapitán a upozorňuje  ji, 
že si může přiložit kvůli případným turbulencím 
bezpečnostní pás. Pat to učiní a řekne muži vedle 
ní o tom a ten říká, že nikoho neviděl, že zde žád-
ný kapitán nebyl a nabádá ji ke klidu. Potom slyší 
upozornění kapitána přes mikrofon, aby cestující 
šli na svá místa a přiložili si bezpečnostní pásy. 
Její soused říká, že zase nic neslyšel a nabídne jí 
své místo u okna. Pat je nervózní a podívá se ke 
stevardce, ale tato zamítavě kývá hlavou. Ponechá 
si  své  místo  a  je  neklidná  a  nervozní.  Náhle  se 
letadlo otřese a dostává se do silných turbulencí. 
Bylo uchopeno silným vírem tornáda a tam, kde 
dříve byl ve stěně nouzový východ, zeje obrovský 
otvor, který nasává vše kolem v  letadle a stáhne 
to do vzduchu. Soused Patricie a dalších 41 ces-
tujících byli vytaženi z  letadla obrovským vírem. 
Pat  se křečovitě drží  sedadla a  její bezpečnostní 
pás zabrání vytažení dívky z  letadla. Hrstka  lidí 
to  přežije.  Když  letad1u  se  pak  podaří  nouzově 
přistát,  vyjde  najevo,  že  i  někteří  další  cestující 
měli  podobná  vnímání  jako  Patricia,  mezi  nimi 
stevardka a kapitán, a to jim zachránilo život. Pat 
vnímala  zřejmě,  jako  i  oni,  varování mimosmys-
lově. 

Byl to zde zásah andělů strážných? Náboženství 
říká, že každý člověk má svého anděla strážného, 
který ho chrání v nebezpečí života. Podíváme-li se 
blíže na tuto úlohu chránit lidi, vidíme, že mnozí 
lidé dostanou v nebezpečí náhle schopnost mimo-
smyslového  vnímání  a  vnímají  to,  co  ostatním 
ujde, a to jim často zachrání život. Tak jako jsou 
jasnovidci a lidé prekognicí nadaní upozorňováni 
na nástup události,  jsou mnozí  lidé ve snu nebo 
v senzibilním  stavu  upozorňováni  na  nebezpečí 
katastrof.  Snad  toto  upozorňování  působí  para-
doxně, proti programu osudových záznamů v uni-
verzu,  ale  zároveň  je  zájem  univerzální  energie 
udržovat všechny organismy při životě a dodávat 
jim energii potřebnou k životu. Je to zájem univer-
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skupiny na jeho místo, hledají ve vrtulníku Dere-
ka a když se už za šera chtějí vrátit, upozorní  je 
oheň.na místo, kde se asi Derek nachází. Vezmou 
ho  na  palubu  a  všichni.  se  vrací  na  základnu. 
Několik slov ještě na vysvětlenou o účelu návštěvy 
Lukase, tohoto „ztraceného syna“ Dereka. 

Lora Dumontová se svou zlostnou a nesnášen-
livou  povahou  je  před  20  lety  Derekem  poslána 
pryč z jejich střediska, přestože Derek ji měl rád. 
Je těhotná s Derekem, tomuto však nic neřekne. 
Její  duševno  je  naplněno  myšlenkami  pomsty 
na Derekovi  a  velmi  negativními  emocemi. Když 
potom  v  návalu  šílené  nenávisti  a  zloby  učiní 
konec  svému  životu  a  životu  svého  syna,  je  její 
duševno včetně všech emocí patrně inkarnováno 
do  embrya  rodičů  také  s  negativním  duševnem. 
Jejich syn Lukas, který se před 20 roky narodil, 
byl v podstatě výplodem zlého ducha. Jeho krevní 
obraz byl zcela jiný než u normálních lidí a zabí-
jet lidi bylo patrně pro něho stanoveným úkolem. 
Podobně  i  lež  a  podvod  byly  pro  něho  samozřej-
mostí. A tento negativní výplod zla se snažil o roz-
šiřování  negativní  energie  a  získáváni  duševen 
lidí pro negativní sféru. U tohoto mladíka se může 
předpokládat  posedlost  zlým  duchem  od  jeho 
narození. Jako posedlý ovládal mladík schopnost 
znásobit  svou  tělesnou  sílu  a měl  paranormální 
schopnosti  včetně  psychokineze  a materializace. 
Poněvadž  v  něm  bylo  reinkarnováno  nenávistné 
duševno  Lory  Dumontové  v  okamžiku  její  smr-
ti,  zaměřil  se na  likvidaci Dereka,  jako původce 
„neštěstí“ Lory Dumontavé. Zabil notáře dr. Swin-
burna, který mohl parapsychologům dát pravdivé 
informace a urnu popelem notáře poslal Dereko-
vi  jménem  notáře.  Zabil  Justina,  přítele  Dereka 
a byl  schopen  zabíjet  lidi,  kteří mu stáli  v cestě. 
A co astrální tělo tohoto utopeného Lukase, toho-
to  výplodu  zlých  duševen?  Zajisté  rozmnožilo 
řady negativních energií v záhrobí a patrně se pro 
vysoce negativní energii stal zase zlým duchem se 
zvláštními úkoly v „hierarchii“ zlých duchů. 

V  televizní  sérii  X-Factor  byly  v  říjnu  1998 
uváděny  tyto  skutečné  případy:  Pes  slepce,  Hra 
v poker,  Reportér,  Anděl,  Prohlížecí  kamera 
a Graffiti.

 Pes slepec

Lood  Weeks,  slepý  starý  muž  černé  pleti  má 
slepeckého psa, kterému říká Buff. Tento klidný 
a  tichý  pes  je  zřejmě  nadán  prekognicí.  Dovede 
kratší dobu před nástupem události, v těchto pří-
padech smrti člověka, tuto událost vytím ohlásit. 
Weeks žije v obytném domě, kde je více nájemníků 
a pes ho vždy bezpečně provází přes ulici. Jedno-
ho večera, začne tento jinak klidný pes výt. Oby-
vatelé domu si stěžují u domovníka Ricka. Příští 
den najdou jednoho nájemníka mrtvého, oběsil se 
v  ranních hodinách. A  tak  to  jde dále. Buff vyje 
večer a ráno najdou dalšího nájemníka mrtvého, 
také oběšeného. Po dalším vytí psa utrpí za něko-
lik hodin jeden z nájemníků srdeční infarkt. Lidé 
se už starému slepému muži a jeho psovi vyhýbají 

a  nikdo  s  ním  nemluví.  Weeks  se  rozhodne,  že 
se z domu vystěhuje. Vezme si své věci a odchází 
se psem. Před domem ho zastaví domovník Rick 
a hovoří  s ním.  Náhle  začne  pes  výt.  Domovník 
Rick zemře v odpoledních hodinách. Weeks našel 
pro sebe a psa nový útulek a doufá, že osudné vytí 
psa už přestane. Večer však začne pes výt znovu. 
Příští  den  při  přecházení  ulice  jsou  oba, Weeks 
i pes Buff přejeti nákladním autem a zahynou. 

Zmínil jsem se už dříve o tom, že zvířata mají 
také  svůj  duševní  svět,  přestože  dříve  panoval 
názor,  že  zvířata  nemají  žádnou  duši,  že  jsou 
vedena jenom instinkty a svými smysly. Po mno-
ha důkazech  se  však  objevil  duševní  svět  zvířat 
a  jejich schopnost vnímat mimosmyslově pomocí 
telepatie a jasnovidectví. Jsou však i časté případy 
prekognice, předvídání budoucích událostí, které 
svou přesností člověka udivují. Citlivostí vnímání 
převyšuje zvíře člověka a mnohdy i citlivé přístroje 
pro záznam jevů. V tomto případě to bylo prekogni-
tivní vnímání slepeckého psa, který nemilosrdně 
oznamoval konec životního programu u obyvatelů 
domu,  ale  i  u  svého  vlastního. Nebo  to  poslední 
vytí oznamovalo jen: konec života jeho pána a pes 
ho v hodině tragické nehody nechtěl opustit? I to 
je  zde možné, nejedná-li  se o pravou prekognici, 
kde příchod události se nedá varováním zamezit. 
Pes jako průvodce slepého člověka měl už z tohoto 
důvodu zvýšenou sensibilitu vnímání.

hra v poker

Lucky, majitel  hostince,  je  nadšeným hráčem 
pokeru.  Jenže  jemu  nešlo  nikdy  o  hru  v karty, 
šlo mu víceméně o  to, aby si on a  jeho kumpáni 
vyhlédli  vždy nějakého společníka do hry a  tuto 
oběť pořádně oškubali. Dorozumívá se s kumpány 
a kibici různými slovy při hovoru a takto za pomoci 
zrcadel ví přesně, jaké karty oběť má. I když oběť 
má dobré karty, má Lucky pod stolem připravené 
ještě  lepší. A  tak  je každá oběť  (bez ohledu  jaké 
karty má) obraná o poslední peníze. Tak je i pan 
Walley, který sem poslední dobou zašel si zahrát 
v  poker,  nejnovější  obětí  Luckyho  a  je  obrán  o 
poslední  peníze  a  dokonce  i  o  zlaté  hodinky  s 
řetízkem, které dostal  jako dar ke svatbě od své 
manželky. Walley kumpány napadá pro falešnou 
hru, ale tito ho vyhodí z hostince. Walley odchází 
bez peněz a bez hodinek a  je  z  toho zoufalý,  jak 
má manželce  tuto  ztrátu  vysvětlit,  a hlavně  jak 
jí vysvětlí, že zastavil i její zlaté hodinky, rodinný 
klenot,  kterého  si  velmi  vážila  a  který  pocházel 
od  jejího  pradědečka,  spravedlivého  a  přísného 
soudce  Roy  Biena.  A  tento  zoufalý  stav  Walleye 
a emoce jeho ženy patrně zapůsobily svojí energií 
do záhrobí k zemřelému soudci. 

3. 6. l997, jeden týden po tom, co Walleye vyho-
dili z hostince, přichází do hostince starý muž se 
šedivým  vousem,  doprovázen  na  každém  kroku 
svým  psem. Muž  se  chce  zúčastnit  hry  v poker. 
Lucky  vidí  zase  šanci  někoho  obrat  o  peníze. 
Nějak mu sice ten starý muž připadá známý, ale 
nepozastavuje se nad tím. Připraví si hru, rezerv-
ní  označené  karty,  a  chystá  se  zase  s  vervou 

protivníka obrat co nejrychleji o peníze. Pes sedí 
vedle starého pána a bedlivě sleduje každý pohyb 
Luckyho  a  při  podezřelém  pohybu  Luckyho  zle 
zavrčí a chce ho napadnout. Lucky se kroutí, ale 
nemůže  najít  žádný  způsob,  jak  protivníka  obe-
hrát. Zdá se dokonce, že pes jasnovidecky vnímá 
karty protivníků a telepaticky vyrozumívá svého 
pána. V každém případě starý muž vyhrává neu-
stále a když zůstane u stolu s Luckym sám, obere 
ho  o  všechny  peníze,  které  Lucky  má  a hlavně 
také o zlaté hodinky, které Lucky odebral Walley-
mu. Potom vstane, připevní zlaté hodinky ke své 
kapsičce, uhodí Luckym značenou kartou na stůl 
a říká mu: „Běda ti, jestliže tě ještě jednou dopad-
nu  při  podvodné  hře!“  A  pak  i  se  psem  odchází 
z hostince.  Lucky  vstane  od  stolu  zcela  šokován 
v obavách  o  svou  další  existenci.  Podívá  se  bez-
děčně  nad  vchod  do  svého  hostince  a  s  hrůzou 
zjistí, že na stěně visí obraz tohoto starého muže, 
který mu vzal veškeré jeho úspory, který s ním teď 
hrál poker. Tento starý obraz z roku 1902 ukazuje 
přísného a spravedlivého soudce Roy Biena s jeho 
psem, s tím psem, který starého pána doprovázel 
na každém kroku a chránil před podvodnou hrou 
Luckyho. Na  jeho  vestě  visí  zlaté  hodinky,  které 
soudce  drží  v  ruce,  přesně  tytéž  zlaté  hodinky, 
které Walleym odebral při podvodné hře. 

Pro Walleye, muže pravnučky soudce Roy Bie-
na a jeho ženu byla to pomoc zemřelého, spraved-
livého a přísného soudce ze záhrobí. Emocionální 
stav Walleye a jeho manželky zapůsobily energe-
ticky na záznamy duševní energie v astrálním těle 
zemřelého  příbuzného,  Emocionálním  vyvoláva-
čem zjevení fantomu soudce a jeho psa byly tyto 
zlaté hodinky, označené za života soudce silnými 
emocionálními záznamy soudce. Materiál hodinek 
s těmito emocionálními záznamy soudce v podobě 
energie  vešel  ve  styk  na  základě  stejné  frekven-
ce  záznamů  s  energií  emocionálních  záznamů 
zemřelého a plnil zde úlohu komunikačního fak-
toru.  Způsobil  tedy  fantomární  zjevení  soudce 
a jeho psa. Tato zjevení se materializovala na bio-
plazmatické  energii  žijících  lidí. Materializovaná 
zjevení soudce Roy Biena a jeho psa, domlouvající 
se  navzájem pomocí  telepatie,  se  objevila  v  hos-
tinci podvodníka Luckyho, aby učinila konec jeho 
podvodům. 

reportér

Píšeme  rok  l883.  Jack  Hogan  je  reportérem 
v nakladatelství  ve  Philadelphii.  Všechny  zprávy 
jsou sdělovány přes Morseův aparát. Jack by rád 
jednou  napsal  dobrý  článek,  ale  nic  se  neděje, 
zprávy  nepřicházejí.  Jack  zůstane  u  Morseova 
aparátu, usne a zdá se mu o výbuchu vulkánu, kde 
se potopí celý ostrov a zahubí celý kmen domorod-
ců Polypei. Probudí se a zaznamená všechno na 
papír, ale  je  tak unaven,  že  jde domů se vyspat. 
List s povídkou nechá v psacím stroji. Jeho šéfovi, 
panu Treppelovi se povídka velmi líbí. Jack přijde 
pozdě do firmy a šéf mu říká,  že se mu povídka 
líbí, ale Jack tvrdí, že je to vymyšlené, že se mu o 
tom zdálo. Dříve, než může šéf povídku stáhnout z 

tisku, přijde přes Morseův aparát hlášení o výbu-
chu  sopky  Krakatoa  západně  od  Jávy  a  zničení 
celého  ostrova  s  kmenem  Polypeiů.  O obrovské 
vlně,  která  zasáhla  kontinenty,  všechno  přesně 
tak, jak psal Jack podle svého jasnovideckého snu. 
U reportéra Jacka to bylo prekognitivní vidění do 
budoucna krátce před nástupem události. Událos-
ti z budoucnosti, zaznamenání nepatrných částic 
v univerzu na  základě  vyzařování  energetických 
dějů ve hmotě před katastrofou a šířící se k nám 
z univerza, byly zachyceny podvědomím Jacka ve 
spánku a objevily se na jeho vnitřní obrazovce, na 
sítnici jeho očí, jako obrazy z budoucnosti. 

Anděl

Mladá dívka, Pat McGyver má dovolenou a chce 
na týden letět na Tahiti. Létá ráda a neměla nikdy 
strach. Stevardka jí ukazuje její místo v první tří-
dě, řada 3B. Tato první třída byla omylem cestov-
ní kanceláře, ale příjemným pro Pat. Přichází opět 
stevardka a říká jí, že její místo není u okna, ale 
při  chodbě.  Pat  se  posadí  tedy  pryč  od  okna na 
místo vedle chodby. Vedle ní k oknu si sedne cizí 
muž. Chodbou přichází  kapitán a upozorňuje  ji, 
že si může přiložit kvůli případným turbulencím 
bezpečnostní pás. Pat to učiní a řekne muži vedle 
ní o tom a ten říká, že nikoho neviděl, že zde žád-
ný kapitán nebyl a nabádá ji ke klidu. Potom slyší 
upozornění kapitána přes mikrofon, aby cestující 
šli na svá místa a přiložili si bezpečnostní pásy. 
Její soused říká, že zase nic neslyšel a nabídne jí 
své místo u okna. Pat je nervózní a podívá se ke 
stevardce, ale tato zamítavě kývá hlavou. Ponechá 
si  své  místo  a  je  neklidná  a  nervozní.  Náhle  se 
letadlo otřese a dostává se do silných turbulencí. 
Bylo uchopeno silným vírem tornáda a tam, kde 
dříve byl ve stěně nouzový východ, zeje obrovský 
otvor, který nasává vše kolem v  letadle a stáhne 
to do vzduchu. Soused Patricie a dalších 41 ces-
tujících byli vytaženi z  letadla obrovským vírem. 
Pat  se křečovitě drží  sedadla a  její bezpečnostní 
pás zabrání vytažení dívky z  letadla. Hrstka  lidí 
to  přežije.  Když  letad1u  se  pak  podaří  nouzově 
přistát,  vyjde  najevo,  že  i  někteří  další  cestující 
měli  podobná  vnímání  jako  Patricia,  mezi  nimi 
stevardka a kapitán, a to jim zachránilo život. Pat 
vnímala  zřejmě,  jako  i  oni,  varování mimosmys-
lově. 

Byl to zde zásah andělů strážných? Náboženství 
říká, že každý člověk má svého anděla strážného, 
který ho chrání v nebezpečí života. Podíváme-li se 
blíže na tuto úlohu chránit lidi, vidíme, že mnozí 
lidé dostanou v nebezpečí náhle schopnost mimo-
smyslového  vnímání  a  vnímají  to,  co  ostatním 
ujde, a to jim často zachrání život. Tak jako jsou 
jasnovidci a lidé prekognicí nadaní upozorňováni 
na nástup události,  jsou mnozí  lidé ve snu nebo 
v senzibilním  stavu  upozorňováni  na  nebezpečí 
katastrof.  Snad  toto  upozorňování  působí  para-
doxně, proti programu osudových záznamů v uni-
verzu,  ale  zároveň  je  zájem  univerzální  energie 
udržovat všechny organismy při životě a dodávat 
jim energii potřebnou k životu. Je to zájem univer-
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za, zamezit zbytečným ztrátám na životech, chrá-
nit živé organismy, být jejich strážným andělem? 
Mnohdy  se  tento  zájem  pomoci  člověku  v nouzi 
projevuje  nevysvětlitelně  a  působí  na  člověka 
jako zázrak a zásah anděla strážného. Zdá se, že 
tento  zásah  z univerza,  kde  přírodní  a  technic-
ké  katastrofy  jsou  jako  energetické  záznamy  na 
nepatrných  částicích  zachyceny  a  jako  záznamy 
budoucnosti  programovány,  byl  způsoben  silou, 
která se snaží tyto katastrofy zmírnit.

Přehlížecí kamera

Srb převezme v Americe obchod s potravinář-
ským zbožím. Pracuje dlouho a šetří peníze, aby 
jeho žena a děti mohly za ním přijet do Ameriky. 
Má už ušetřených 8.000 dolarů které uschovává 
v plechové kazetě. Před ním byl majitelem obcho-
du  starý  muž,  velmi  netolerantní  k  cizincům 
a k černochům,  které  zásadně  nechtěl  obsluho-
vat. Jednoho dne ho najdou v obchodě zavraždě-
ného. Přehlížecí kamera v obchodě filmovala tento 
přepad. Zřejmě  ji uvedl starý muž v činnost, ale 
na  filmu  nenajde  policie  žádný  záznam.  Tato 
vražda zůstala nevysvětlená. Jednoho dne přijde 
do obchodu k Srbovi starý muž, vytáhne pistoli, 
cílí  na  srbského  obchodníka  a  požaduje  plecho-
vou  kazetu  se  všemi  úsporami.  Srb  mu  nabízí 
jeho  denní  tržbu,  ale  starý muž  trvá  na  vydání 
kazety o které musel vědět. Vezme kazetu s penězi 
a odejde. Malou  chvíli  na  to  přijdou do  obchodu 
dva mladí lupiči, chtějí veškeré peníze a všechno 
prohledávají. Když nenajdou žádné peníze, odchá-
zejí.  Při  vyšetřování  obou  přepadů  na  policii  se 
zjistí,  že  při  prvním  přepadu  starým  mužem, 
který kamera v obchodě filmovala, není na filmo-
vém  záznamu  vůbec  nic.  Na  druhém  záznamu 
byli  zřetelně poznat oba mladí  lupiči  a policie  je 
mohla  zatknout. Plechová kazeta s 8.000 dolary 
se  však  zase nacházela  v  obchodě na původním 
místě  pod  pultem  v  úkrytu.  Po  přesném  popisu 
starého muže, který přišel do obchodu a požado-
val kazetu s úsporami a podle staršího filmového 
záznamu jednoho přepadu, zjistí policie a srbský 
obchodník to potvrdí, že tento starý muž, byl jeho 
předchůdce Stanley Rittter, před rokem v obchodě 
zavražděný. 

Tento záhadný a neuvěřitelný případ byl pomo-
cí  srbskému  obchodníkovi  ze  záhrobí.  Srbský 
obchodník se upínal se všemi svými emocemi na 
ušetřené  peníze  v  kazetě,  na  to,  aby  jeho  rodi-
na mohla  konečně  za  ním  do  zámoří  přijet.  Byl 
u zákazníků  oblíben  pro  svou  ochotu  a  úsluž-
nost, pravý opak jeho předchůdce Stanley Rittera. 
Snad  právě  tyto  emocionální  energie  našly  ode-
zvu v záhrobí, kde byla už přes  rok emocionální 
energie ducha zavražděného Rittera, v níž patrně 
převládaly energetické záznamy jak chránit maje-
tek  obchodníka  před  přepadem  a  vyloupením. 
Musíme předpokládat, že tyto záznamy, v podsta-
tě  egoistické,  negativní,  byly  vyváženy  záznamy 
prekognitivními  o  tom,  co  hrozí  obchodníkovi, 
který pracuje v místech označených dušemi ener-
gií zemřelého při přepadu lupiči. Tyto emocionál-

ní záznamy v místech, kde Ritter za svého života 
dlouho pracoval, byly vyvolávačem zjevení mate-
rializovaného  astrálního  těla  Rittera,  které  se 
zjevilo těsně před přepadem obou mladých lupičů 
v obchodě a důrazně s pistolí  v  ruce požadovalo 
kazetu  s  penězi.  Tento  materializovaný  fantom 
zemřelého nechal zmizet plechovou kazetu po kri-
tickou dobu, kdy se mladí lupiči zdržovali v obcho-
dě, aby ji potom pod pultem položil na staré místo. 
Tento  fantom  nemohl  být  kamerou  v obchodě 
filmován, protože jeho výšedimenzionální energie 
byla mimo frekvenci vnímatelnou filmem kamery. 
(Fotografie ducha se objeví na filmovém záznamu 
jen  tehdy,  je-li  přítomné medium,  jehož  bioplaz-
matické  pole  zde  viditelný  záznam  způsobuje). 
Zůstává v tomto skutečném případě ještě otázkou, 
jakto že se při zavraždění obchodníka Rittera na 
filmovém záznamu kamery nic neobjevilo? Byla to 
pomsta ducha některého zákazníka, který nechal 
tento  záznam  zmizet,  aby  se  nepodařilo  vraha 
vypátrat? 

graffiti

Dějištěm  tohoto  případu  je  škola  v  Americe 
v roce 1941. Ředitel školy Harvey Block je zoufalý 
kvůli  svévolnému a drzému  žákovi  Johny Evan-
sovi  a hledá důvod,  jak mladíka  ze  školy  vylou-
čit.  Ředitel  ho  má  za  zodpovědného  pro  různé 
nevysvětlitelné případy ve škole. Například náhle 
vypukne  záhadným  způsobem  ve  škole  oheň, 
nebo je auto ředitele pomazáno nápisem „Myslete 
na Pearl Harbour“. Tyto nápisy se objeví ve škole 
na  oknech,  na  stěnách,  na  autech  venku  v  celé 
záplavě v té době, když ředitel Evanse vyšetřuje ve 
své kanceláři. Přichází stále nová hlášení o těchto 
graffiti-nápisech. Myslete na Pearl Harbour a ředi-
tel se dívá se zoufalým vztekem na šklebící se tvář 
mladíka Johny Evanse, který tvrdí, že on nemůže 
nápisy produkovat, když  sedí  zde. Dva dny nato 
začátkem 2. světové války napadli Japonci Pearl 
Harbour na Havajských ostrovech a způsobili bez 
vyhlášení války Američanům obrovské ztráty. 

Johny  Evans  byl  nadaný  paranormálními 
schopnostmi. Mohl pomocí psychokineze ve škole 
na  dálku  způsobit  vznik  ohně  na  místech,  kde 
nebyl  viděn.  Mohl  i  na  dálku  psychokineticky 
malovat uvedené nápisy. Byl nadán i prekognicí, 
viděním do budoucna, které je tím účinnější, čím 
blíže  má  k  nástupu  události.  Nebyl  jistě  nad-
šen  těmito  schopnostmi,  které  mu  učinily  život 
nesnadnějším. Jako mnohým jasnovidcům, kteří 
říkají, že by tuto schopnost ze sebe raději setřásli 
a žili jako normální lidé, že už skoro začínají lidi 
nenávidět. 

Vedení České psychoenergetické společnosti 
upozorňuje čtenáře na možnost zakoupení publika-
ce Psychokinetické jevy, ve které autor Ing. Jaro-
mír Kapinus vysvětluje řadu těchto neuvěřitelných 
příběhů. Nejlépe vyřizovat tento požadavek pomocí 
mailové adresy cepes@cepes.cz.

r ů Z n É  –  Z  d O P I S ů  Č T E n á ř ů
hlášEní STAnIcE Snb 

V nEu lOSImThAlu (jEdlIně)

Po Mnichovské dohodě v roce 1938 se Češi museli 
z vesnic v pohraničí vystěhovat. Proto hned po válce, 
v každé větší vesnici v bývalých Sudetech byly zřízeny 
stanice  „Sboru  národní  bezpečnosti“  (SNB).  Stanice 
SNB měly za úkol napsat události, které se ve vesnici 
a okolí za války staly. 

Vesnice Neu Losimthal. Po válce se jmenovala Jedlina. 
V roce 1952 vesnice zanikla.

  Velitel  zdejší  stanice SNB napsal  do hlášení  vel-
mi  zajímavou  zprávu:  V  polovině  dubna  1945  mělo 
nákladní auto přivézt mrtvé vězně, které složilo u mrt-
vých  z  vlakového  transportu  smrti  z  Buchenwaldu. 
(Ti byli  zabiti po nocování  ze 13. na 14. dubna 1945 
na mokré louce za Starou Knížecí Hutí, když nemocí, 
vyčerpáním a prochladnutím se nemohli postavit zpět 
do transportu.)

Později se pak dostavil jeden oddíl vězňů, kteří za 
doprovodu a dozoru příslušníků SS všechny mrtvé na 
tom místě pohřbili do společného hrobu a opět odešli 
směrem k Flossenbürgu.

Od hrobu  za Starou Knížecí Hutí  do KT Flossen-
bürg je to jen 8 km.

Nikde není zaznamenáno odkud a jaké mrtvé věz-
ně  přivezli  nákladním  autem  za  Starou  Knížecí  Huť 
a přidali je k zabitým buchenwaldským vězňům. Není 
rovněž záznam o vyslání skupiny vězňů s dozorci na 
pohřbení všech vězňů. 

Domnívám  se,  že  takovou  utajenou  akci  si  mohl 
dovolit jen sám velitel koncentračního tábora Flossen-
bürg Max Kögel.

SS-Sturmbannfuhrer Max Kögel byl velitelem kon-
centračního  tábora  Flossenbürg  od  dubna  1943  do 
dubna 1945. Musel to být tvrdý a bezcitný nacista. Za 
ním  jsou v táboře  tisíce  zabitých a  zemřelých vězňů. 
Ale musel to být schopný organizátor, udržet v chodu 
koncentrační  tábor  s  řadou  satelitních  táborů.  Jako 
vysoký důstojník mohl mít úctu k poraženým vysokým 
generálům.

Wilhelm Canaris 
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za, zamezit zbytečným ztrátám na životech, chrá-
nit živé organismy, být jejich strážným andělem? 
Mnohdy  se  tento  zájem  pomoci  člověku  v nouzi 
projevuje  nevysvětlitelně  a  působí  na  člověka 
jako zázrak a zásah anděla strážného. Zdá se, že 
tento  zásah  z univerza,  kde  přírodní  a  technic-
ké  katastrofy  jsou  jako  energetické  záznamy  na 
nepatrných  částicích  zachyceny  a  jako  záznamy 
budoucnosti  programovány,  byl  způsoben  silou, 
která se snaží tyto katastrofy zmírnit.

Přehlížecí kamera

Srb převezme v Americe obchod s potravinář-
ským zbožím. Pracuje dlouho a šetří peníze, aby 
jeho žena a děti mohly za ním přijet do Ameriky. 
Má už ušetřených 8.000 dolarů které uschovává 
v plechové kazetě. Před ním byl majitelem obcho-
du  starý  muž,  velmi  netolerantní  k  cizincům 
a k černochům,  které  zásadně  nechtěl  obsluho-
vat. Jednoho dne ho najdou v obchodě zavraždě-
ného. Přehlížecí kamera v obchodě filmovala tento 
přepad. Zřejmě  ji uvedl starý muž v činnost, ale 
na  filmu  nenajde  policie  žádný  záznam.  Tato 
vražda zůstala nevysvětlená. Jednoho dne přijde 
do obchodu k Srbovi starý muž, vytáhne pistoli, 
cílí  na  srbského  obchodníka  a  požaduje  plecho-
vou  kazetu  se  všemi  úsporami.  Srb  mu  nabízí 
jeho  denní  tržbu,  ale  starý muž  trvá  na  vydání 
kazety o které musel vědět. Vezme kazetu s penězi 
a odejde. Malou  chvíli  na  to  přijdou do  obchodu 
dva mladí lupiči, chtějí veškeré peníze a všechno 
prohledávají. Když nenajdou žádné peníze, odchá-
zejí.  Při  vyšetřování  obou  přepadů  na  policii  se 
zjistí,  že  při  prvním  přepadu  starým  mužem, 
který kamera v obchodě filmovala, není na filmo-
vém  záznamu  vůbec  nic.  Na  druhém  záznamu 
byli  zřetelně poznat oba mladí  lupiči  a policie  je 
mohla  zatknout. Plechová kazeta s 8.000 dolary 
se  však  zase nacházela  v  obchodě na původním 
místě  pod  pultem  v  úkrytu.  Po  přesném  popisu 
starého muže, který přišel do obchodu a požado-
val kazetu s úsporami a podle staršího filmového 
záznamu jednoho přepadu, zjistí policie a srbský 
obchodník to potvrdí, že tento starý muž, byl jeho 
předchůdce Stanley Rittter, před rokem v obchodě 
zavražděný. 

Tento záhadný a neuvěřitelný případ byl pomo-
cí  srbskému  obchodníkovi  ze  záhrobí.  Srbský 
obchodník se upínal se všemi svými emocemi na 
ušetřené  peníze  v  kazetě,  na  to,  aby  jeho  rodi-
na mohla  konečně  za  ním  do  zámoří  přijet.  Byl 
u zákazníků  oblíben  pro  svou  ochotu  a  úsluž-
nost, pravý opak jeho předchůdce Stanley Rittera. 
Snad  právě  tyto  emocionální  energie  našly  ode-
zvu v záhrobí, kde byla už přes  rok emocionální 
energie ducha zavražděného Rittera, v níž patrně 
převládaly energetické záznamy jak chránit maje-
tek  obchodníka  před  přepadem  a  vyloupením. 
Musíme předpokládat, že tyto záznamy, v podsta-
tě  egoistické,  negativní,  byly  vyváženy  záznamy 
prekognitivními  o  tom,  co  hrozí  obchodníkovi, 
který pracuje v místech označených dušemi ener-
gií zemřelého při přepadu lupiči. Tyto emocionál-

ní záznamy v místech, kde Ritter za svého života 
dlouho pracoval, byly vyvolávačem zjevení mate-
rializovaného  astrálního  těla  Rittera,  které  se 
zjevilo těsně před přepadem obou mladých lupičů 
v obchodě a důrazně s pistolí  v  ruce požadovalo 
kazetu  s  penězi.  Tento  materializovaný  fantom 
zemřelého nechal zmizet plechovou kazetu po kri-
tickou dobu, kdy se mladí lupiči zdržovali v obcho-
dě, aby ji potom pod pultem položil na staré místo. 
Tento  fantom  nemohl  být  kamerou  v obchodě 
filmován, protože jeho výšedimenzionální energie 
byla mimo frekvenci vnímatelnou filmem kamery. 
(Fotografie ducha se objeví na filmovém záznamu 
jen  tehdy,  je-li  přítomné medium,  jehož  bioplaz-
matické  pole  zde  viditelný  záznam  způsobuje). 
Zůstává v tomto skutečném případě ještě otázkou, 
jakto že se při zavraždění obchodníka Rittera na 
filmovém záznamu kamery nic neobjevilo? Byla to 
pomsta ducha některého zákazníka, který nechal 
tento  záznam  zmizet,  aby  se  nepodařilo  vraha 
vypátrat? 

graffiti

Dějištěm  tohoto  případu  je  škola  v  Americe 
v roce 1941. Ředitel školy Harvey Block je zoufalý 
kvůli  svévolnému a drzému  žákovi  Johny Evan-
sovi  a hledá důvod,  jak mladíka  ze  školy  vylou-
čit.  Ředitel  ho  má  za  zodpovědného  pro  různé 
nevysvětlitelné případy ve škole. Například náhle 
vypukne  záhadným  způsobem  ve  škole  oheň, 
nebo je auto ředitele pomazáno nápisem „Myslete 
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r ů Z n É  –  Z  d O P I S ů  Č T E n á ř ů
hlášEní STAnIcE Snb 

V nEu lOSImThAlu (jEdlIně)
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24

 Dietrich Bonhoefer

Dne  9.  dubna  1945  byli  v KT  Flossenbürg  popra-

veni na  šibenici  spiklenci,  kteří  plánovali  atentát na 

Hitlera. Aby je ponížili, museli jít na šibenici nazí. Byli 

to  admirál  Wilhelm  Canaris,  generál  Hanse  Oster, 

vojenský prokurátor Karl Sack, kapitán Ludwig Gehre 

a evangelický kněz Dietrich Bonhoefer. 

  Velitel  tábora Max  Kögel možná,  že  se  spiklenci 

tajně souhlasil, nebo si jich vážil za to, co před tím pro 

Německo udělali.  Nechtěl  je  někde  na  hromadě  polít 

benzínem a pak spálit jako hromadu odpadu. Proto je 

chtěl v rámci možností trochu řádně pohřbít. K utajení 

převozu a pohřbení se mu mohli hodit zavraždění věz-

ni za Starou Knížecí Hutí.

V KT Flossebürg  také končí  stopy po čtveřici  slo-

venských generálů (gen. R. Viest, gen. J. Golian, gen. 

Š.  Jurech,  gen.  A. Malár)  zajatých  v listopadu  1944, 

kteří byli v Berlíně odsouzeni k trestu smrti.

Arm. gen. Rudolf Viest

Gen. Ján Golián

Generálové Viest a Golián byli veliteli Slovenského 

národního povstání a byli zatčeni při ústupu do hor.

Gen. Augustín Malár

Gen. Štefan Jurech

Generálové  Augustín  Malár  a  Štefan  Jurech  byli 
velitelé dvou slovenských divizí, které po boku němec-
ké armády úspěšně bojovaly v Sovětském svazu proti 
Rudé armádě. Generála Augustína Malára za zásluhy 
Adolf Hitler vyznamenal Rytířským křížem železného 
kříže.

Tito  generálové  byli  zajati  Němci  těsně  před  tím, 
než se přidali k slovenskému povstání. Je možné, že je 
hned nepopravili, ale že si je v KT Flossenbürg drželi 
jako osoby na výměnu s nepřítelem. Na Slovensku se 
ještě bojovalo a mohlo hrozit nebezpečí, že by partyzá-
ni mohli zajmout nějakého německého generála, jako 
se to stalo ve Francii.

Je možné, že slovenští generálové byli popraveni po 
německých generálech a pak obě skupiny nechal Max 
Kögel  převézt  k  pohřbení.  Jaké  mrtvé  nechal  velitel 
tábora Max Kögel skutečně převézt za Starou Knížecí 
Huť a tam je pohřbít se už od něj nedozvíme. 

Po skončení války se Kögel ukryl u farmáře s dokla-
dy  totožnosti  bývalého  vězně koncentračního  tábora. 
Byl zatčen v červnu 1946 příslušníky americké armá-
dy v Bavorsku. Ve vězení ve Schwabachu 26. června 
1946 spáchal sebevraždu oběšením.

Autentický snímek z vyndávání obětí při exhumaci 
v září 1946 z hromadného hrobu za SKH.

Vyšetřující  komise  zemského  národního  výboru 
v Praze zjistila, že z 37 exhumovaných obětí mělo 22 
prostřelenou nebo rozbitou  lebku. To byli  ti, kteří na 
louce  v horní  části  snímku,  po  přenocování  nemohli 
prochladnutím nebo nemocí vstát, proto byli zabiti. 

Patnáct obětí je zatím tajemných. Jak se tam při-
pletly?

-  Sedm  obětí  bylo  popsáno  „bez  označení  a  bez 
nálezu“.

- U dvou obětí je napsáno v „úplném rozkladu“.
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- U čtyř obětí „kosti úplně uvolněné“. Ty měly těla 

z jiného materiálu? Nebo byly dány do hrobu bez oble-

čení? Oblečení drželo těla vězňů pohromadě. 

- Jedno tělo dokonce nemělo hlavu.

Až  na  dvě  neúplná  čísla  exhumovaných  vězňů, 

byli všichni vězni bez čísel. Dozorci buchenwaldského 

transportu smrti ale vězňům čísla nestrhávali.

  Hromadný  hrob  byl  označen  cedulí  s českým 

a  německým  textem,  že  se  tam  nachází  37  mrtvol 

z Buchenvaldu.  Že  by  někdo  chtěl  vyvolat  dojem,  že 

jsou tam vězni jen z Buchenwaldu?

 Exhumované oběti byly převezeny do Tachova, kde 

severně nad městem byl budován zajímavý hřbitov. 

Kde bylo vyrobeno 216 rakví a kdo je financoval, se 

nepodařilo zjistit.

Převezené  oběti  byly  na  tachovské  Mohyle  řádně 

pohřbeny. 

Na leteckém snímku z roku 1963 jsou dobře vidět 
řady rakví s keřem růží v půlkruzích kolem těla Mohy-
ly.

Když  se přiblížilo dvacetileté promlčení  válečných 
zločinů,  zajímala  se  také  naše  StB  o  zločince,  kte-
ří  vraždili  při  pochodech  smrti.  Podle  dokumentu 
z roku 1974 se také zajímala o hromadný hrob za SKH 
a o tachovskou Mohylu.

Zeleně  označený  text.  Vejít  ve  styk  s Altmanem 

fotograf Tachov, dále Býrutem a ověřit v jakém rozsa-

hu a kvalitě vlastní fotografie.

Červeně označený  text: Přednostně se  zaměřit na 

záběry z hrobu u obce Knížecí Huť, které mají vztah 

k akci Močál.

Tehdy si StB od vyjmenovaných vypůjčila všechny 

materiály a fotografie o Mohyle a zapomněla je asi vrá-

tit. Možná, že se někde ještě nalézají.

V  červeném  rámečku  je  napsáno:  Vyslechnout 

Stocka Lad., nar. 1910, tajemníka Nečtiny. Byl osobně 

přítomen odkrytí hrobu za obcí Knížecí Huť.

  Proč  se  StB  zajímala  zrovna  o  hrob  za  Starou 

Knížecí Hutí a Mohylu nevíme.

Mohyla v roce 1963. Na snímku je vidět terasovité 

uspořádání řad rakví.

Nad každou  rakví  byl  náhrobek  a na náhrobcích 
měla být exhumační čísla vězňů.

Mohyla v roce 2019 před zahájením její velké opra-
vy.

V roce 2020 začala její velká rekonstrukce.

Nejprve byly vykáceny náletové křoviny.
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Smutný  pohled  na  plochu,  kde  jsou  uložené  rak-

ve. Nedochovaly  se  terasovité  řady  rakví a ani plány 

uložení rakví.

V  roce  1946  se  dělaly  otvory  pro  rakve  v  „rostlé“ 

zemi.  Virgule  nyní  tyto  vykopané  otvory  pro  rakve 

dobře zachytí.

Tachovští  hledači  z  „Klubu  hledačů  HP  Tachov“ 

dovedou tyto změny v terénu zachytit. Za pomoci vir-

gule řady rakví dřevěnými kolíky vyznačili.

 

Aby se  zvýraznily  řady  rakví,  omotali kolíky pás-

kou.

Profesionální geodet Josef Ansl tvary uložených řad 
rakví přesně zaměřil.

Rakve s oběťmi jsou jen pár centimetrů pod povr-
chem. Kdyby se našel plán uložení rakví z roku 1946, 
možná  by  pak  nebyl  problém  exhumovat  37  obětí 
z hromadného hrobu za Starou Knížecí Hutí. Tím by-
chom se mohli dozvědět, zda nebo jaké generály máme 
zde pohřbené.

I když se nepodaří zjistit zda a jaké zde na Mohyle 
máme pohřbené generály, tak už se podařilo zjistit 65 
jmen obětí z pochodů smrti zde pohřbených.

František Soukup 

Klub hledačů HP Tachov 
11. 06. 2021



Přehled akcí ČEPES v druhém pololetí 2021

Přednášky a semináře

Seminář
Seminář pro praktikující senzibily je zaměřený na harmonizování energetického sys-
tému člověka přikládáním rukou podle metodiky této profesní kvalifikace. Jednou 
ze součástí semináře je projednání otázky duchovního vývoje poskytovatele této 
služby. Další součástí semináře je seznámení s možnostmi aktivace schopností pro 
tuto činnost jak přímé, tak praktickými cvičeními na prociťování energií člověka. 
Seminář se uskuteční v sobotu na podzim roku 2021 v době od 9.30 do 15.00 hod. 
v Domě ČSVTS na Novotného lávce 5, Praha 1. Poplatek činí 500,- Kč a je v něm 
zahrnuta částka na občerstvení i na učební literaturu. Upřesnění termínu konání 
sledujte na webových stránkách. Doporučujeme včasné přihlášení na e-mail cepes@
cepes.cz nebo tel. 723 491 987. 
Pokud zájemci budou mít zájem o individuální konzultaci, bude provedena po doho-
dě.

Kurz a zkoušky
Uskutečníme kurz podle revidovaného standardu „Detekce anomálií zemské kůry“. 
V kurzu budou probírány základní otázky z geologie a hydrogeologie pro proutkaře. 
Praktická část bude zaměřena na ovládání proutkařských prostředků pro zjišťování 
zdroje vody, inženýrských sítí, dutin a tektonických linií. Dále pak proběhnou zkouš-
ky dle příslušného standardu profesní kvalifikace. Po úspěšném vykonání zkoušky 
bude vydáno osvědčení.
Kurz se uskuteční v sobotu 18. září 2021 v Domě ČSVTS na Novotného lávce 5, Pra-
ha 1. Zkoušky se uskuteční následující den, to znamená v neděli 19. září 2021 na 
zkušebním polygonu. Doporučujeme včasné přihlášení na e-mail cepes@cepes.cz 
nebo tel. 723 491 987.
Přesné pokyny zašleme přihlášeným zájemcům a zveřejníme je na našich webových 
stránkách www.cepes.cz.

Poskytování bioenergetických služeb
ČEPES zájemcům poskytuje: 

služby k posílení imunitního systému a regeneračních schopností organismu 
odstraňování všech druhů únavy (včetně stavu „vyhoření“) 
zmírňování bolestí, svalového a kloubového napětí 
zlepšení hybnosti
harmonizování fyzických i psychických (mimo duševních nemocí) sil klienta

Služby se poskytují převážně ve čtvrtek od 9.00 do 18.00 hod. Objednání je tře-
ba uskutečnit telefonicky na číslech 210 082 252, 723 491 987, nebo e-mailem 
cepes@cepes.cz.

●
●
●
●
●



Česká psychoenergetická společnost, 
pobočný spolek Společenstva drobného podnikání, z. s.

ČEPES
Novotného lávka 5, 116 68 Praha 1 

tel.: 221 082 252 
e-mail: cepes@cepes.cz 

bankovní spojení: 115-2085550237/0100
Je společenskou neziskovou organizací s právní subjektivitou zabývající se 
především těmito činnostmi:

Bioenergetické služby
poskytování bioenergetické péče a harmonizování organismu 
vzdělávání k iniciování schopností a dovedností k profesi Odborný pracovník 
v přírodním harmonizování lidského organismu
legislativní zabezpečení profesí našich členů s cílem zařadit jejich profese do 
Národní soustavy povolání
k dosažení tohoto cíle pokračovat ve spolupráci s HK ČR a organizacemi 
obdobného zaměření jako ČEPES

Telestezie
poskytovat bioenergetické služby k vyhledávání vodních zdrojů a vhodných 
lokalit pro výstavbu
organizování proutkařských kurzů

Zájmová a badatelská činnost
vytvořit pracovní skupiny pro řešení praktických problémů, se kterými se 
telesteti, bioenergetici a zástupci dalších odborných směrů setkávají v praxi

Osvětová a publicistická činnost
vydávání zpravodaje PSYCHOENERGETIKA
zabezpečování přednášek a seminářů
spolupráce s časopisy

Ve své činnosti ČEPES navazuje na předchozí práce Psychoenergetické laboratoře 
při VŠCHT Praha z let 1980 - 1990 a využívá zkušeností tohoto výzkumného 
pracoviště k dalšímu rozvíjení psychoenergetiky.

Rádi uvítáme v našich řadách další spolupracovníky – staňte se našimi členy. 
Informace o ČEPES a programu můžete získat též na stránkách:

www.cepes.cz
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